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KAMÝK NAD VLTAVOU Obec 
má druhý most! Kdo za to 
může? Akademický sochař 
Petr Váňa, kronikář Karel 
Suchý, Lubomír Spálenský 
či jeho tatínek, nebo ame-
rický plukovník Abrams? 
Zdá se, že všichni vyjme-

novaní, ale ještě mnozí dal-
ší. Nový most přes Vltavu 
je symbolický, a to v zatáč-
ce u rozcestí na Příbram 
a na Velkou.

Akademický sochař 
Petr Váňa byl požádán, aby 
vytvořil památník, který 

SEDLČANY  Domácnosti 
ve městě jsou v poslední 
době nemile překvapeny 
letošním výměrem daně 
z nemovitosti, stejně jako 
domácnosti po celé zemi. 
Vloni na podzim odsou-
hlasilo sedlčanské zastu-
pitelstvo zvýšení daně 

NALŽOVICE/SEJCE V sobo-
tu 11. května se opět rozhý-
balo rameno malé pumpy 
lesní studánky Klackovo 
napajedlo. Parta nadšenců, 
pod záštitou rekreačního 
zařízení Maják a zapsané-
ho spolku Tajemný ostrov, 
svépomocí lesní studánku 
vyčistila, renovovala pum-

pu a obnovila zcela zde-
vastovaný přístřešek. 

„Mám z toho neskuteč-

nou radost,“ sdílí své pocity 
předsedkyně spolku a pro-
vozní nedalekého rekreač-
ního zařízení v jedné oso-
bě Iveta Turečková. „Byl to 

takový můj sen, obnovit tu 

kouzelnou studánku,“ dodá-

POČEPICE Po dlouhé ad-
ministrativní přípravě se 
v Počepicích uskuteční 
pod dohledem Národního 
památkového ústavu re-
konstrukce hřbitovní zdi 
u kostela. Stavební povo-
lení má obec od prosince 

SEDLČANY V areálu Střední-
ho odborného učiliště v Be-
zručově ulici se v sobotu 11. 
května konal jarní školní jar-
mark, který byl opět zpest-
řen komentovanou módní 
přehlídkou. Tentokrát byla 
skutečně velmi neobvyklá.

Studentky 
se proměnily 
v punkerky

Studentky oboru kadeř-
ník společně s učitelkami 
odborného výcviku tradič-
ně připravují módní pře-

PETROVICE Od května 
se v Petrovicích vyváží 
tuhý komunální odpad 
(TKO) jednou za 14 dní 
každé sudé úterý místo 
obvyklého svozu TKO 
jednou týdně. Rozhod-
lo o tom zastupitelstvo 
obce z důvodu úspor 

SEDLČANY V minulém vy-
dání SK jsme přinesli infor-
maci o tom, že nejpozději 
do slavností Rosa by se 
po více než roce měly opět 
dát do pohybu věžní hodiny 
na kostele svatého Martina. 
Za jejich dlouhou nečinností 
stojí technická závada, záro-
veň se ale řešila také otázka, 
komu vlastně hodiny patří.

O tom, že hodiny na kos-
telní věži nemusí být církev-

Nová pamětní deska 
připomíná převzetí hitlerovců 
do amerického zajetí

bude připomínat význač-
nou událost, k níž došlo 
v Kamýku nad Vltavou 
na samém sklonku druhé 
světové války. 

Počátkem 80. let minulé-
ho století získalo příbramské 

Proč je letošní daň 
z nemovitých věcí 
ve městě tak vysoká?

z nemovitosti na dvojná-
sobek. To spolu s průměr-
ným zákonným navýše-
ním daně ze strany státu 
o 80 % často znamená, že 
daň je oproti předchozí-
mu roku 3,6 násobná.

„Zas tup i te lé  muse l i 

Zeď počepického hřbitova 
se dočká opravy

loňského roku. Na přelo-
mu roku se konalo výbě-
rové řízení na zhotovitele 
opravy, v němž byla vybrá-
na sedlčanská fi rma S-B. 

„Stavba začne nejpoz-

ději 1. července, přípravné 

Školní jarmark v učilišti se konal Školní jarmark v učilišti se konal 
ve stylu punk rocku v moderním pojetíve stylu punk rocku v moderním pojetí

hlídky, a pokud loni na jaře 
zavedly návštěvníky areálu 
do padesátých let minulého 
století, tentokrát se promě-
nily v drsné punkerky, pre-
zentující rebelii, možná i vý-
tržnictví a vnitřní svobodu.

Klackovo napajedlo znovu 
osvěžuje pocestné

vá dojatě. Ke splnění ono-
ho snu jí notně pomáhal 
její manžel David a kama-
rádi Tomáš Jenčík a Josef 
Forman. Ve fi niši se zapojili 
i děti s rodiči ze spolku Ta-
jemný ostrov, který nad stu-
dánkou převzal patronát. 
Klackovo napajedlo se také 

Dva biotejnery 
na kuchyňský odpad 
uleví kompostárně

nákladů na svoz odpadu. 
Starosta Pavel Kubíček 
spočítal, že v případě 
zavedení čtrnáctidenní-
ho svozu by obec moh-
la uspořit přibližně 
320 000 Kč. „Čtrnáctiden-

ní svoz má hodně obcí 

 Při Rodinném klání Propojky se na Tavernách závodilo s plným nasazením. Více na str. 10

Město si připíše do svého 
majetku kostelní hodiny. 
Patří muž již 131 let

ním majetkem, ví své řada 
měst v České republice. V do-
bách, kdy v celém městě bý-
valy jen jedny nebo dvoje ho-
diny, je totiž často nechávala 
zhotovit městská samospráva 
a na mnoha místech jí patří 
dosud. Jak je tomu v Sedl-
čanech, řešila rada města 
minulý měsíc. „Informace, že 

hodiny v minulosti patřily měs-

tu, je veřejně dostupná. Každý 
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PETROVICE Pomník pad-
lým vojákům v první 
světové válce v parku 
na náměstí projde opra-
vou.  Na rekonstrukci 
pískovcové sochy a pod-
stavce získaly Petrovice 
dotaci 253 000 Kč od Mi-
nisterstva obrany. Opra-
ven bude i betonový sokl 
plotu, dojde k umístění 
nových sloupků, natření 
plotu a úpravě bezpro-
středního okolí. Vše by 
mělo být hotovo do 28. 
října.

Socha zpodobňuje Če-
chii, která je symbolic-
kým zosobněním českého 
národa, ochránkyní čes-
kých zemí. Dílo vytvořil 
v roce 1921 sochař Jaro-
slav Barda z nedalekých 
Hrazánek.

Jana Motrincová

SEDLČANY První květno-
vou sobotu se za krásné-
ho počasí uskutečnil 53. 
ročník pochodu Sukovou 
stezkou, který pořádá Tu-
ristický oddíl TJ Tatran 
Sedlčany.

Ke dvěma cyklotrasám 
a šesti obvyklým pěším 
trasám přibyla tento rok 
ještě jedna pěší dvacetiki-
lometrová, a tím také dal-
ší startovací místo. Tuto 
trasu bylo totiž možné 
jít obousměrně – buď ze 
Sedlčan nebo z Neveklo-

va. Cíl tras tak byl v Kře-
čov ic ích ,  Sed lčanech 
a Neveklově. „Letos se zú-

častnilo 109 lidí. Nejmlad-

ší účastnici byl jeden rok 

a nejstarší turista ve věku 

86 let,“ doplnila jedna 
z pořadatelek.

V cíli každý z účastníků 
obdržel diplom se svým 
ručně psaným jménem. 
V Křečovicích na pochod-
níky již tradičně čekala 
gulášová polévka a další 
občerstvení. 

Michaela Stošická

ROVINA V obci je pláno-
vaná rekonstrukce elek-
trického vedení, s níž 
bude současně provedena 
i rekonstrukce veřejného 
osvětlení. 

„V Počepicích i v Rovi-

ni dojde pravděpodobně 

v příštím roce k výstavbě vo-

dovodu a kanalizace, proto 

žádala obec o další přípoj-

ná místa. V reakci na to 

rozhodl ČEZ o rekonstrukci 

elektrického vedení, síť si 

budou rekonstruovat sami. 

Obec ale kvůli tomu musí 

rekonstruovat i veřejné 

osvětlení,“ uvedla starost-
ka obce Hana Kolínová. 
Projektovou dokumentaci 
pro stavební řízení zajistí 
fi rma ENERGON z Dobříše 
za 62 500 Kč bez DPH.

Elektrické vedení v Ro-
vini bude nově ze dvou tře-
tin v zemi, zejména v okolí 

hlavní silnice. Projekt byl 
však pozastaven kvůli ne-
známému vlastníkovi po-
zemku. Vlastníci pozemků 
sousedící s elektrickým 
vedením musí udělit svůj 
souhlas, aby obec mohla 
získat stavební povolení. 
„Všichni dotčení obyvatelé 

již svůj souhlas udělili, až 

na neznámého vlastníka. 

Jedná se o pozemek, kde 

se řeší obnovené dědické 

řízení. Obec ještě pár týd-

nů počká, poté se obrátíme 

na správce nebo majetko-

vý úřad, abychom mohli 

získat stavební povolení,“ 
vysvě t lu je  s t a ros tka . 
„Na rekonstrukci elektric-

kého vedení i veřejného 

osvětlení dojde až po do-

končení stavby vodovodu 

a kanalizace, tedy zhru-

ba za dva nebo tři roky,“ 
uzavřela starostka Hana 
Kolínová.

Michaela Faktorová

SEDLČANY  Předminulý 
týden natáčel štáb tele-
vize Prima na Sedlčan-
sku pořad v rámci cyk-
lu Prima město. Zhruba 
pa tnác t im inu tový  d í l 
o Sedlčanech a jejich 
okolí bude vysílán na ka-
nálu CNN Prima News 
17. května po 17.30 hod. 
Diváci v pořadu uvidí za-
jímavá místa z regionu, 
krásnou okolní krajinu 
a místa, kde se natáčely 
různé zcény do českých 
filmů a seriálů.

Přímo ve městě tele-
vize točila rozhovory se 
starostou Ivanem Janeč-
kem a s ředitelem muzea 
Davidem Hrochem. Re-
portéři byli dále natáčet 
na Větráku v Příčovech, 

v Křepenicích v Krčíno-
vě tvrzi, v Sedlčanských 
strojírnách, na cyklos-
tezce a dalších místech. 
Reportáž neminula ani 
nejstarší stavbu města, 
kostel sv. Martina, který 
má letos 660 let od prv-
ního písemného dokladu 
o něm. Při té příležitosti 
navštíví 16. června Sedl-
čany i arcibiskup Jan 
Graubner.

Štáb TV Prima by měl 
přijet natáčet také na slav-
nosti Rosa, které se budou 
konat o víkendu 14. až 16. 
června. Televizi zaujala 
především informace, že 
letos Sedlčany slaví výro-
čí 730 let od první písem-
né zmínky.

Blanka Vilasová Získání stavebního 
povolení brzdí souhlas 
neznámého vlastníka 
pozemku

Ochránkyni národa čeká 
rekonstrukce

Na Sukově stezce 
přibyla neveklovská 
trasa

Na Sedlčansku 
natáčela televize 
TV Prima
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

PETROVICE Místostarost-
ka Vendula Vrzalová se-
známila na dubnovém 
zasedání rady obce radní 
s žádostí Oblastní nemoc-
nice Příbram o úhradu 
provozní ztráty lékárny 
v Petrovicích 205 647 Kč 
za loňský rok. K žádosti ne-
mocnice předložila účetní 

závěrku. Vloni obec pod-
pořila lékárnu fi nančním 
darem na provoz ve výši 
205 975 Kč za rok 2022. 
Rada obce doporučila za-
stupitelstvu i letos schválit 
poskytnutí daru. Zastupi-
telstvo ho schválilo v poža-
dované výši. 

Jana Motrincová

REGION Na silnici mezi Jese-
nicí a Sedlčany došlo v pon-
dělí 6. května k dopravní 
nehodě dvou osobních 
automobilů. „Na místo vy-

jela profesionální jednotka 

ze Sedlčan. Šlo o čelní střet 

dvou vozidel. Hasiči na místě 

provedli protipožární opat-

ření a odpojení autobaterie. 

Pomohli s řízením dopravy 

a uklidili vozovku,“ uvedla 
Tereza Sýkora k nehodě, kte-
rá se neobešla bez zranění.

Ve středu 8. května došlo 
v Sedlčanech k požáru komí-
na u rodinného domu. Také 
sem přijeli profesionální ha-
siči ze Sedlčan. „Událost se 

obešla bez škody, došlo pou-

ze k zahoření sazí v komíně,“ 
uvedla Sýkora s tím, že hasiči 
komín vymetli a vybrali žha-
vé saze.

V neděli 12. května vyje-
li hasiči vícekrát. V Krásné 
Hoře nad Vltavou byl evi-
dován požár odpadu. Šlo 

o doutnající hromadu po pá-
lení čarodějnic. Na místo vy-
jely jednotky HZS Sedlčany 
a JSDH Krásná Hora nad Vl-
tavou, které hromadu polily 
vodou. 

Ve dvou případech šlo 
o záchranu zvířat. V Sedl-
čanech bylo třeba nejprve 
vyprostit psa zamčeného 
ve vozidle. Hasiči tak učinili 
na žádost majitelky, které za-
chráněné zvíře následně pře-
dali. Dalším mazlíčkem, kte-
rý potřeboval pomoc, bylo 
kotě v okapu. Třetí záchra-
nou byl pád osoby z výšky. 
„Na místo letěl vrtulník i dvě 

lezecké skupiny plus člun. Na-

konec byla osoba transporto-

vána přes vodu. Na místě byly 

jednotky Sedlčany, Příbram, 

Benešov a JSDH Kamýk nad 

Vltavou,“ uvedla Tereza Sý-
kora k události, která se stala 
na území obce Svatý Jan.

Olga Trachtová 

Hadáčková

o této záležitosti rozhod-

nout nejpozději v září 

loňského roku, kdy ještě 

nebylo známé konkrétní 

znění konsolidačního ba-

líčku,“ vysvětluje staros-
ta Sedlčan Ivan Janeček. 
„Byl to určitý krok do ne-

známa, ale bylo jasné, že 

pro rok 2025 se bude mu-

set připravit nové znění 

obecně závazné vyhláš-

ky, která bude reflekto-

vat dopady konsolidační-

ho balíčku na jednotlivé 

typy nemovitostí. Tímto 

úkolem byl nyní pověřen 

finanční výbor.“ 
Zvýšené příjmy z daně 

z nemovitostí mají zacelit 
nižší příjmy ze sdílených 
daní od státu, když vláda 
v konsolidačním balíčku 
tyto příjmy obcím snížila. 
„Pokud vycházíme z odha-

dovaných celostátních da-

ňových příjmů v letošním 

roce a započteme i sní-

žený příspěvek na výkon 

Proč je letošní daň z nemovitých 
věcí ve městě tak vysoká?

státní správy, tak se jedná 

o propad asi 6,4 milionů 

Kč ve srovnání s rokem 

2023. V příštím roce by 

to mohlo být dokonce až 

9,6 milionů Kč,“ vysvětlu-
je zastupitel a člen rady 
města Josef Soukup.

V případě Sedlčan se 
navíc výnos ze sdílených 
celostátních daní v čase 
snižuje tím, jak trvale kle-
sá počet obyvatel města. 
„Když jsem připravoval 

podklady pro rozhodování 

o možnosti stanovení míst-

ního koeficientu u daně 

z nemovitých věcí, vyšla 

mi odhadovaná výše roč-

ního propadu v příjmech 

rozpočtu města přibližně 

10 milionů korun oproti 

roku 2014,“ říká Soukup. 
Společnost Cityfinance, 
která se zabývá predik-
cemi daňových příjmů 
pro obce v ČR, pak spo-
čítala tento propad při 
zohlednění počtu obyva-
tel, zaměstnanců a žáků 

za posledních 10 let pro 
Sedlčany na 8,89 mil. Kč 
ročně.

A jaké některé další 
argumenty pro stanove-
ní místního koeficientu 
zvýšení daně z nemovi-
tosti sedlčanské zastupi-
telstvo při svém loňském 
rozhodování obdrželo? 
„Především žádná nemo-

vitost nestojí sama upro-

střed ničeho a vlastníci 

nemovi tos t í  využ íva j í 

služeb, které jim město 

zajišťuje. To se musí sta-

rat o veřejné osvětlení, 

chodníky a komunikace, 

které k nemovitostem ve-

dou a které je obklopují, 

ale získané prostředky 

z daně z nemovitostí 

zdaleka nepokrývají ani 

potřebné výdaje na jejich 

údržby a opravy. Investi-

ce do infrastruktury města 

ale přitom zvyšují hodno-

tu nemovitostí,“ říká sta-
rosta Ivan Janeček.

Blanka Vilasová

v regionu,“ dodává sta-
rosta.

Před odsouhlasením 
návrhu vyzval starosta 
Kubíček obyvatele Petro-
vic, aby mu napsali svůj 
názor na čtrnáctidenní 
svoz. Pouze šest občanů 
si přálo zachovat týden-
ní svoz. Ti se převážně 
obávali zápachu z odpa-
du v letních měsících. 
V boji proti zápachu 
odpadu pomůže kompo-
stování. Zastupitelstvo 
rovněž rozhodlo o po-
řízení dvou biotejnerů, 
tedy kontejnerů na ku-
chyňský odpad, které bu-
dou umístěny u bytovek. 
Biotejnery mají kapacitu 
1,5 m3 a pojmou odpad 
přibližně padesáti lidí. 
Pořizovací cena jednoho 
takového kontejneru je 
zhruba 29 000 Kč. Jedná 

Dva biotejnery na kuchyňský 
odpad uleví kompostárně

se o vylepšený kompos-
tér, který má vzduchotěs-
né víko a uvnitř něj se na-
cházejí žížaly a mouchy. 
Takový kontejner se vy-
váží jednou za rok, kdy 
se odpad přemění v kom-
post. Pořízení biotejnerů 
by tak mělo kapacitně 
ulevit kompostárně. 

Petrovičtí, kteří mají 
zahrady, budou mít mož-
nost pořídit si vlastní 
kompostér.  Zastupitel -
stvo obce již začátkem 
minulého roku schválilo 
pořízení 250 domácích 
kompostérů z  dot ací , 
které by zdarma rozdalo 
občanům. „Dotační vý-

zva v roce 2023 bohužel 

byla vyčerpána dříve, než 

o ni obec stačila požádat. 

Od té doby stále čekáme 

na vyhlášení nové, která 

by snad měla být v červ-

nu,“ vysvětluje starosta.

Některým obyvatelům 
Petrovic vadí zvýšení 
poplatku za svoz odpa-
du a zároveň snížení fre-
kvence svozu. Zavedení 
čtrnáctidenního svozu 
má však za cíl snížení 
nákladů na svoz TKO 
a tím předejít zvyšování 
poplatku v budoucnu. 
„Doufáme, že se nám ne-

jen sníží náklady na svoz, 

ale i množství odpadu, 

které končí v popelni-

cích,“ doplnil starosta Pa-
vel Kubíček.

Ještě není potvrzené, 
zda bude svoz odpadu 
i v zimních měsících jed-
nou za 14 dní (nebo ka-
ždý týden). O tom bude 
zastupitelstvo teprve roz-
hodovat. Aktuální svoz 
TKO tedy bude v Petro-
vicích 14. a 28. května 
a poté každé sudé úterý.

Michaela Faktorová

Klidné dny 
neprožívali hasiči ani 
po Filipojakubské 
noci

Lékárna je ve ztrátě, 
obec pomůže

Aby lékárna i nadále mohla fungovat, příbramská nemocnice 
požádala o další fi nanční injekci.

Dokončení ze strany 1
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na, Skuhrov, Vitín, a právě 

Vysoký Chlumec a jeho 

osady, které také využíva-

jí místní pohřebiště. Proto 

jsem velmi ráda, že se zeď 

konečně opraví,“ říká sta-
rostka Hana Kolínová. 

„Dřevěné pilíře podpíra-

jící bránu by měly být pod-

le památkářů nahrazeny 

kamennými. Nakonec jsme 

se s nimi dohodli, že bránu 

celou rozebereme a zno-

vu vyskládáme,“ raduje se 

Kolínová z pokroku. K ná-
slednému vyskládání bu-
dou použity místní přírod-
ní kameny. Do budoucna 
doufá starostka v další re-
konstrukci zdi. „Podařilo se 

nám úspěšně oslovit projek-

tanty, kteří zpracují návrh 

sanace zdi. Nemyslím si, 

že by bylo nutné celou zeď 

kompletně přestavovat,“ 

dodává.
Zároveň se obecní úřad 

obrací na místní obyvatele 
s výzvou, zda nemají histo-
rickou kliku či dveřní ková-
ní, které by se daly využít 
při rekonstrukci hřbitovní 
brány. Obec hledá páko-
vou kliku, barokní kliku se 
zámkem, dveřní přítuhu 
nebo třeba pásové závěsy 
na svlacích. 

Michaela Faktorová

ZPRAVODAJSTVÍ

KAMÝK NAD VLTAVOU Obec 
spolupracuje s kolektiv-
ním systémem Elektrowin, 
kterému v loňském roce 
o by v a t e l é  o d ev z d a l i 
1 780 kg elektrozaříze-
ní ke zpětnému odběru, 
recyklaci a následnému 
zpracování. V přepočtu 
je to 1,8 kg na obyvatele. 
Společnost Elektrowin tak 
obci vystavilo osvědčení 
o podílu na zlepšení život-
ního prostředí.

Podle Elektrowinu obec 
snížila produkci sklení-
kových plynů CO2 o 20 
tun. Stejné množství by 
pohltilo osm vzrostlých 
smrků. Díky recyklaci se 
také omezila těžba ropy 
o necelých 1 044 litrů. To 
je stejné množství pohon-
ných hmot, které by byly 
potřeba na 40 cest z Brna 
do Prahy. Kvůli zpětnému 
odběru došlo i k úspoře 
elektrické energie o 10 746 

kWh, taková energie by sta-
čila na 10 746 mycích cyklů 
myčky nádobí. Recyklací 
kamýckých elektrozařízení 
se získala více než jedna 
tuna železa, což by stači-
lo na výrobu 43 praček, 
více než 35 kg mědi, které 
by stačily pro ražbu 6 335 
eurových mincí a více než 
43 kg hliníku, což by odpo-
vídalo výrobě 2 875 ple-
chovek velikosti 0,33 l.

Michaela Faktorová

práce pravděpodobně už 

v červnu a hotovo by mělo 

být nejpozději do konce 

října,“ upřesňuje starost-
ka. S opravou hřbitovní 
zdi je v letošním obecním 
rozpočtu počítáno jako 
s jednou z větších investic. 
Celkové náklady na opra-
vu jsou odhadované na 1,5 
milionu Kč včetně DPH. 
Z Ministerstva zemědělství 
obec získá dotaci přibližně 

250 tisíc Kč, další peníze by 
ráda získala prostřednic-
tvím sbírek, které budou 
součástí dvou koncertů, 
na nichž se podílí i Vyso-
ký Chlumec. První koncert 
s názvem Hudba pro zeď 
se uskuteční 25. května 
v počepickém kostele sv. 
Jana Křtitele. V houslovém 
a varhanním koncertu vy-
stoupí Marek Počepický 
a Václav Vála. 

„Místní hřbitov je důleži-

tý nejen pro nás z Počepic, 

ale i pro lidi z obcí v blíz-

kém okolí, jako jsou Rovi-

Zeď počepického 
hřbitova se dočká 
opravy

díky iniciativě spolku poda-
řilo zanést do databáze Ná-
rodního registru pramenů 
a studánek.

„V pondělí přijedou z la-

boratoře na odběr vody. 

Jsem napjatá, jaký bude 

mít voda rozbor,“ svěřuje 

Klackovo napajedlo znovu 
osvěžuje pocestné

se Iveta a osvětluje: „V mi-

nulosti, asi tak od polovi-

ny minulého století ji vy-

užívali starousedlíci jako 

zdroj pitné vody. Ti také 

na přelomu století studán-

ku vyčistili, postavili pum-

pu a studánku zastřešili. 

Všechno však ohlodá zub 

času. Studánka se zanesla, 

pumpa zrezivěla a boudič-

ka nad ní se před dvěma 

lety zcela zřítila. Moc si 

všichni přejeme, aby roz-

bor potvrdil, že je voda 

ze studánky pitná. Já totiž 

osobně věřím, že je vážně 

přímo kouzelná.“

Ke studánce přibyde 
i naučná úniková hra pro 
děti i dospělé. „Stezku 

i brožury s úkoly a zábav-

ně zpracovanými informa-

cemi o přírodě a její ochra-

ně jsme již zhotovili. Nyní 

jsme v testovacím provozu 

a vychytáváme mouchy,“ 
zve k návštěvě Iveta opa-
trně. Od 17. května bude 
úniková hra přístupná pro 
veřejnost. Budeme vás 
informovat v některém 
z dalších brzkých vydání 
Sedlčanského kraje. 

Lucie Kakosová

SEDLEC-PRČICE Průvod 
společné jednotky hasič-
ských sborů okrsku Sed-
lec-Prčice se vydal v úterý 
7. května od sedlecké ha-
sičské zbrojnice na most 
Karla Burky, kde byl na so-
chu svatého Floriána zavě-
šen vzpomínkový věnec. 

Slavnostní ceremoniál 
zahájil starosta hasičské-
ho okrsku Vlastimil Šíbal. 
„Dnes popáté pořádáme 

vzpomínkový akt k uctění 

památky všech bratrů ha-

sičů a patrona hasičů, sva-

tého Floriána. Jeho socha 

patří k významným histo-

rickým památkám našeho 

města,“ uvedl. 
Poté se jednotka hasič-

ských sborů vydala zpět 
do Sedlce a připojila se 
k pietě uctění památky za-
vražděných 21 občanů Se-
dlecko-Prčicka na sklonku 
druhé světové války. 

František Vávra

Fotogalerii najdete na: 

www.sedlcansky-kraj.cz

Hasiči oslavili svatého Floriána 
a uctili památku obětí sklonku války

Kamýčtí odevzdali vloni téměř 
dvě tuny elektroodpadu

Dokončení ze strany 1
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Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-

tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 68/24 

Hledám brigádníka na sekání trávy, 
drobné zahradnické a údržbářské práce. 
Veškerá technika je k dispozici. V rozsahu 
přibližně 8 hodin týdně – dle dohody. Cca 

KDS Sedlčany 
hledá kolegu/kolegyni na pozice:

VÝROBNĚ-TECHNICKÝ NÁMĚSTEK
Požadujeme:

Vysokoškolské vzdělání technického směru (min. bakalářské)
Alespoň 5 let praxe v oboru

REFERENT ZÁSOBOVÁNÍ
Náplň práce:

Plánování nákupu materiálu a zboží
Rozvoz zboží

Nutný ŘP sk. B a zkušenost s řízením dodávky
Kvalifikace na VZV výhodou

Nabízíme:
Práci ve stabilní firmě s více než 70letou tradicí

7,5 hodinová pracovní doba
Motivační finanční program pro stálé zaměstnance

Přátelský kolektiv

Životopisy prosím zasílejte na adresu: sekret@kds.cz
Kontakt: 318 841 921 (paní Jitka Doubravová)

Letní restaurace u Orlické přehrady 
hledá na červenec a srpen brigádníky od 15 let a 18 let

POMOCNÁ SÍLA DO KUCHYNĚ, 
BARMAN(KA), POKLADNÍ

Možnost zaučení, ubytování zdarma

Info na tel.: 602 877 490

10 km od Sedlčan. Vhodné i pro studenty. 
Tel.: 739 345 668.            69/24

Školní jarmark v učilišti se konal ve stylu 
punk rocku v moderním pojetí

„Ano, je to tak,“ potvr-
dila nám s úsměvem uči-
telka angličtiny v učilišti 
Jitka Kořínková, která 
nám také vysvětlila, proč 
slovem doprovodila prá-
vě tuto módní přehlídku. 
Byla požádána, aby svo-
je studentky uváděla při 
jejich předvádění mode-
lů na červeném koberci, 
který byl při této příle-
žitosti natažen na dvoře 
učiliště. „Letos jsme spoji-

li obory kadeřník a opra-

vář zemědělských strojů, 

protože byly k vidění 

techniky, kterou předsta-

vovaly kovové růže a ka-

deřnické práce. Nejvíce 

práce měly na starosti 

Marcela Zdvihalová, Jana 

Kloudová, Petra Čížková 

a Petra Lišmanová. Právě 

tyto učitelky odborného 

výcviku všechno vymys-

lí, dají dohromady a po-

skládají všechny detaily,“ 

dodala Jitka Kořínková.

Návštěvníci 
areálu museli mít 
trpělivost

V minulých letech se 
vždy tvořila na jarním jar-
marku před skleníky učiliště 
dlouhá fronta zájemců o sad-
bu, konkrétně o různé druhy 
zeleniny, letničky, trvalky 
a bylinky. Lidí bylo vždy to-
lik, že zaplavili prostranství 
před skleníky, a tak se tento-
krát pořadatelé rozhodli pro 
změnu a návštěvníky areálu 
pouštěli po skupinách. Mož-
ná, že se to některým z nich 
nelíbilo, ale bylo to ku pro-
spěchu celé akce. 

„ N á v š t ě v n í c i  m o -

hou po skupinách chodit 

do naší zahrady a podívat 

se, jak naši žáci pracují,“ 
řekla nám Ludmila Víto-
vá, učitelka odborného 
výcviku oboru zahradník. 
„Myslíme si, že vše je dnes 

mnohem více přehlednější 

než v minulosti. Loni tady 

bylo až dvě stě lidí najed-

nou a věnovat se jim všem 

bylo pro nás velmi těžké.“ 
Na otázku, co vše ze sadby 
má učiliště na svém jarním 
školním jarmarku v nabíd-
ce, Ludmila Vítová odpově-
děla, že se jedná o rajčata, 
papriky, cukety, dýně, pa-
tisony, a také květiny jako 
je lichořeřišnice, okras-
ný tabák, laskavce a také 
květiny pnoucí. V nabídce 
nechyběly také stále oblí-
benější bylinky jako je čes-
neková tráva, majoránka, 
kopr, ostropestřec nebo 
sibiřská cibule. 

„Jsme rádi, že zájem 

o náš jarmark je nadále vel-

ký, ale vzhledem k tomu, že 

jsme prodávali už po celý mi-

nulý týden, není tady takový 

nával jako 

v minulých le-

tech. To je jed-

no z nových 

opatření, kte-

ré jsme udě-

lali, a druhým 

je zábrana 

před vchodem ke skleníkům, 

přes kterou v intervalech 

pouštíme pouze dvacet lidí 

najednou. Nespokojenost lidí 

vnímáme, ale budou muset 

počkat, aby nenastaly zmat-

ky jako v minulých letech,“ 

doplnil ředitel učiliště Jiří 
Kolín. 

Padesát druhů 
zákusků a další 
sladkosti

Na školních jarmarcích 
učiliště se tradičně těší 
velkému zájmu také slad-
ké dobroty, připravované 
studentkami oboru cukrář. 
Co všechno tentokrát při-
pravily, nám řekla učitelka 
odborného výcviku Pavla 
Márová. „Bylo to padesát 

druhů zákusků, a dále na-

bízíme koláče, celé dorty 

a cheesecaky. Dnes je ale 

překvapivě největší zájem 

o větrníky, kterých jsme 

do devíti hodin dopoledne 

prodali už asi tak sto pa-

desát. Pracuji s jedenácti 

učni a máme tady také no-

vou paní mistrovou. Určitě 

na tom nebudeme jako při 

posledním našem školním 

jarmarku, kdy byla sněho-

vá kalamita a spoustu nám 

toho zbylo.“ 

Součástí školního jar-
marku v učilišti byl také 
den otevřených dveří, 
v jehož rámci si mohli ško-
lu prohlédnout zájemci 
o zdejší studium. Otevře-
na byla i školní restaurace 
a nechyběla živá hudba. 

David Myslikovjan

Na módní přehlídce, která byla součástí školního jarmarku, se představily punkerky.

O jarní sadbu byl jako každoročně v areálu učiliště velký zájem.

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Rada města 
před nedávnem řešila 
opravu hřbitovní brány 
a obou venkovních kapli-
ček na Církvičce u kostela 
Nanebevzetí Panny Marie 
v Sedlčanech. 

Zvláště kapličky po-
třebují nutný zásah, jsou 
to neodizolované stavby 
a spodní vlhkost soustavně 
narušuje jejich omítky. Ka-
ždá z kapliček je věnována 
jedné z duchovních osob-
ností. Na východě stojí 
kaple sv. Jana Nepomucké-
ho a na západní straně se 
nachází kaple zasvěcená 
sv. Václavovi. 

„Město požádalo o dota-

ci ze Středočeského Fondu 

kultury a obnovy památek – 

Obnovy památek určených 

ke společenskému využití. 

Dotace nám však bohužel 

nebyla udělena,“ sdělil nám 
sedlčanský starosta Ivan 
Janeček. „Proto aktuálně 

řešíme, zda se věci dále 

věnovat. Navíc bychom mu-

seli pokračovat dle pravidel 

památkové péče.“ Rada 
města rozhodne, zda se 
kapličky budou opravovat 

i bez této dotace. Město 
oslovilo již před časem 
různé fi rmy, aby vědělo, 
za jakou cenu se dá opra-
va uskutečnit. „Bylo zjiš-

těno, že kapličky jsou sice 

města, ale vstupní brána 

ne, tu vlastní farnost. Je to 

však jako celek již dlouho 

neopravované, proto rada 

města ještě řeší, zda opravit 

oboje v jedné zakázce, aby-

chom zde měli na smuteční 

obřady důstojné prostředí,“ 
doplnil Janeček.

Kapličky, přestože sto-
jí na pozemcích města, 
vznikly péčí farnosti. Po-
drobnosti k tomu sdělil 

historik Tomáš Zouzal: 
„Obě výklenkové kaple po-

cházejí z doby první repub-

liky. Zasvěcení levé z nich, 

postavené v roce 1930, 

je dosud zřejmé z nápisu 

‚Svatý Václave‘. Je to ale 

jen polovina původního 

textu, který byl dvouřád-

kový, přičemž první řádek 

zněl ‚Nedej zahynouti nám 

ni budoucím‘. Stejně tak 

i na pravé kapli dnes čteme 

jen půlku toho, co tam bylo 

napsáno, a tak na první 

pohled není jasné zasvě-

cení. Nad dosud viditelným 

‚oroduj za nás‘ totiž stálo 

ještě ‚Svatý Jene Nepomuc-

ký‘. Tato svatojánská kap-

le má historii delší – před 

hřbitovem stojí od roku 

1922 a jde o náhradu star-

ší kaple, která stávala pod 

Církvičkou a byla zbořena 

v roce 1921. Sedlčanský 

děkan František Hracho-

vec pak navrhl postavení 

nové na současném mís-

tě a do ní byla přenesena 

i stará socha sv. Jana Nepo-

muckého, stojící dříve v její 

zbořené předchůdkyni. 

Do sousední svatováclav-

ské kaple byla vytvořená 

nová socha sv. Václava.“ 

Obě sochy dodnes exi-
stují, ale jsou ve špatném 
stavu. Aktuálně je má far-
nost ukryté pod střechou.

Blanka Vilasová 

Rada města rozhodne, zda se hřbitovní brána a obě 
kapličky na Církvičce opraví i bez dotace

Brána na hřbitov včetně obou kapliček
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muzeum cenné materiály 
vztahující se ke konci války. 
Místní kronikář – učitel Ka-
rel Suchý – upozornil na zá-
pis ve školní kronice o tom, 
že sem dorazila 9. května 
1945 jednotka americké 
armády vedená plukovní-
kem Creightonem William-
sem Abramsem s cílem 
převzít do zajetí nepřátelské 
uskupení hitlerovců ohrožu-
jící tento region. Dokument 
obsahuje i Abramsův vlast-
noruční podpis. Tato udá-
lost byla doložena neméně 
cennými fotografi emi Ladi-
slava Spálenského st., které 
muzeu poskytl jeho syn Lu-
bomír Spálenský.

Později byly zachyce-
ny vzpomínky pamětníků 
na statečné občany Kamý-
ka nad Vltavou –kapitána 
Josefa Zvěřinu, předsedu 
správní komise Cyrila Me-
duňu a představitele čet-
nické stanice, kteří zpro-
středkovali setkání velitelů, 
díky němuž byly ušetřeny 
životy a také kamýcký 
most, který byl tehdy oblo-
žen trhavinami.

Dle zápisu v kronice 
9. května 1945 se od rána 
vinuly průvody obyva-
tel sousedních vesnic 
s prapory a korouhvemi 
v čele. Nechyběli hasiči 
ve slavnostních unifor-
mách, Sokolové, legioná-
ři, vysloužilci z 1. světové 
války a družičky nesoucí 
spoustu květů, kterými 
pak vyzdobily americké 
džípy. Ze Svatého Jana při-
šel zástup lidí s kapelou, 

Nová pamětní deska připomíná převzetí hitlerovců 
do amerického zajetí

která se narychlo naučila 
americkou hymnu. Na stat-
ku u Zemanů se pak jedna-
lo o podmínkách německé 
kapitulace. Následně byli 
hitlerovci transportováni 
na jihozápad za stop linii.

P l u kov n í k  A b r a m s 
po válce dosáhl hodnosti 
generála, stal se náčelní-

kem štábu armády Spo-
jených států amerických 
a po jeho smrti byl jeho 
jménem nazván bitevní 
tank M1 Abrams. Díky 
nadšencům z Kamýka n. 
Vlt. a z řad členů klubů 
vojenské historie vznik-
la pamětní deska, která 
byla slavnostně odhalena 
ve výroční den, tedy přes-
ně 9. května. 

Slavnost zahájil kamýc-
ký starosta Petr Halada: 
„Jsem rád, že jsme se tu 

sešli. Je třeba si podobné 

události připomínat, aby-

chom už nikdy nezažili, že 

proti sobě budeme chodit se 

zbraněmi.“ Přivítal všechny 
hosty – štábního rotmistra 
Christofera Krupu z velvy-
slanectví USA, prvního mís-
topředsedu senátu Jiřího 
Drahoše, senátora Petra Ště-
pánka, bývalého náčelníka 
generálního štábu armády 

České republiky armádního 
generála Jiřího Šedivého, 
za krajské vojenské velitel-
ství plukovníka generální-
ho štábu Romana Tkačíka, 
velitele13. dělostřeleckého 
pluku Jince plukovníka 
Jana Cífku, za Policii ČR 
Romana Zárybnického, 
za veterány Policie ČR 

plukovníka Karla Holého, 
za Československou obec 
legionářskou podplukov-
nici Kateřinu Jandíkovou, 
za Jednotu Českosloven-
ské obrany lidu Příbram 
podplukovníka Miroslava 
Ječmena, za Český svaz 
bojovníků za svobodu Pří-
bram Jiřího Míku, za Milita-
ry klub Plzeň Tomáše Bena, 
starosty okolních obcí 
i všechny účastníky.

O historické shrnu-
tí událostí, které se zde 
odehrály, požádal histo-
rika a ředitele Hornické-
ho muzea Příbram Josefa 
Velfl a. Ten připomněl, že 
příbramské muzeum se 
pokusilo přiblížit Abram-
sův význam na stránkách 
odborného tisku a pro-
střednictvím výstav. Jednu 
z nich lze vidět v památní-
ku Vojna u Příbrami.

Projevy byly tlumoče-

ny do anglického jazyka. 
Projev Christophera Krupy 
do českého jazyka. Truba-
či zahráli nejen hymny, ale 
i dobové písničky, z nichž 
se staly evergreeny.

Akademický sochař Petr 
Váňa byl dotázán na kon-
cepci památníku: „Upro-

střed je autentický žulový 

kvádr z původního kamen-

ného mostu, a na něm je 

nový kámen v podobě most-

ního oblouku, pod ním teče 

řeka, a na mostě je malá 

socha džípu – toho, kterým 

sem tenkrát přijel velitel 

Abrams. Dole je umístěna 

bronzová pamětní deska. 

Chtěl jsem ztvárnit to místo, 

kde lidé žijí. Spojení řeky 

a krajiny.“ Autíčko na mos-
tě zaujme i děti. Petr Váňa 
dodává: „Chtěl jsem, aby 

to bylo veselé. Děti nechá-

pou všechny ty souvislosti, 

ale uvidí autíčko a budou 

vzpomínat: Tati, to je tam 

na tom místě, kde je to malé 

autíčko na mostě. A jednou 

si k tomu třeba dohledají, 

proč tam to autíčko je.“

Přátelé 4. obrněné divi-
ze Prácheňsko každoroč-
ně vyrážejí v dobových 
autech z příhraniční ob-
lasti, podobně jako puto-
val kdysi velitel Abrams. 
„Tentokrát jsme dorazili až 

k vám do Kamýku,“ říká 
Mirka Tremlová ve vojen-
ské uniformě. V civilu je 
pečovatelkou o seniory. Co 
podnítilo její zájem o vo-
jenské dějiny? „Manžel 

pochází z Plzně, začínal 

před dvaceti lety s plzeň-

skými nadšenci, pak si po-

řídil vlastní auto, rozebral 

ho do šroubečku, náhradní 

díly jsme tenkrát měli všude 

– od ložnice až po sklep, dal 

ho dohromady, zprovoznil, 

skamarádil se se 4. prá-

cheňskou a jezdí s dalšími 

kamarády z celé republiky. 

Každoročně jezdíme od Šu-

mavy a končíme většinou 

v Netolicích v kempu. Dnes-

ka jsme si to protáhli až 

k vám.“

Mají s sebou i syna, kte-
rý stál u pomníku čestnou 
stráž. Na slunci to nebyl 
žádný med. Pozornost bu-
dila i jejich dcerka Míša. 
Dobové oblečení jí vyslo-
veně sluší – má na sobě 
sukýnku, podkolenky, ple-
tený svetřík, baret.

Účastníci měli možnost 
ochutnat vojenský guláš 
z polní kuchyně. A taky 
kávu. Nejen tu běžnou, ale 
i raritní. K vidění je zde 
i lehce orezlá plechovka 
z 2. světové války. Voják 
nalévající kávu tvrdí: „Ano, 

to je opravdu takhle stará 

káva. Měli jsme plecho-

vek několik, a tuhle jsme 

otevřeli při této slavnostní 

příležitosti.“ Chutná úplně 
normálně jako ta čerstvá.

Slavnost se lidem líbi-
la. Ovšem v budoucnu by 
bylo dobré setkávat se už 
jen při jiných příležitos-
tech, než jsou vzpomínky 
na válku. Třeba při zpě-
vu a tanci. S tím souhlasil 
i v publiku stojící hudeb-
ník Václav Kabát, z jehož 
synů vyrostli také význač-
ní hudebníci.

Hanka Synková

PODĚBRADY Minulý týden 
se konala v Poděbradech 
Krajská přehlídka výtvar-
ných oborů ZUŠ, kam jely 
své práce prezentovat tři 
učitelky výtvarného oboru 
ZUŠ Sedlčany Vladimíra 
Křenková, Lenka Feld-
steinová a Diana Sayehová 
s projekty Ploty, Netušená 
čerň a Cesta na sever. 

Za své projekty, na kte-
rých s dětmi pracovaly 
celý rok, získaly zlaté 
pásmo – nejvyšší oceně-
ní a diplom za příkladné 
vedení mládeže. Národní 
přehlídka bude uskuteční 
v září. Ve světě výtvarné-
ho umění o Sedlčanech 
ví jako o městě šikovných 
výtvarníků.           -vk-

Město šikovných 
výtvarníků

Dokončení ze strany 1
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KŘEPENICE Počátek příběhu 
Aleny Kramešové a její pe-
kárny je, alespoň mám ten 
pocit, již notoricky znám. 
Mladá žena původem z Va-
laška poprvé přičichla k ryze 
domácímu chlebu pečeném 
v kamenné peci před více 

než deseti lety. U kamarádky 
v Křepenicích, kam se přiv-
dala. Chlebová alchymie ji 
zcela pohltila. Zanedlouho 
její manžel prodal veterána, 
aby si doma mohli pořídit 
první pec. Prodej ze dvora 
jejich domu, kde původně 
v hostinském pokoji vznikla 
Pekárna Křepenice, započal 
vinutou cestičku k dnešní 
podobě Pekárny a vesnické-
ho krámku na návsi, bez nějž 
by už náves návsí ani neby-
la. Alena na cestě poprášené 
moukou kráčí již dekádu. 
A přestože se po cestě mno-
hé změnilo v jejím pracov-
ním i osobním životě, nekrá-
čí na ní rozhodně sama.

Provoz pekárny
Aleno, když jste před 

o něco více než deseti lety 

začínali, kolik druhů peči-

va jste pekli?

Jeden. Žitno-pšeničný 
kváskový chleba. Ten první 
býval více žitný než ten, co 
vyrábíme teď. Poměr byl 
80 % žitné a 20 % pšeničné 
mouky.

Současný chleba má ji-

nou recepturu?

Jak jsme postupem času 
začali výrobu rozšiřovat, aby 
zákazníci měli změnu, a my 
vlastně taky, začali jsme péci 
chléb zcela žitný a chleba 

pšenično-žitný, kde je poměř 
padesát na padesát. Ten pr-
votní už ani nepečeme.

Kolik produktů máte 

v nabídce v současnosti?

Pětadvacet až třicet. 
Za těch uplynulých deset 
let jsme jich dohromady 

pekli určitě 
více. Snaží-
me se stále 
i n o v o v a t . 
Stálicí jsou 
samozřejmě 
chleby, hous-
ky, makov-
ky a koláče. 
Každý den 
n e p e č e m e 
to samé. Ně-
které výrob-
ky mají své 
pečící dny. 
Chleba přiro-
zeně pečeme 
každodenně.

Když se 

z a m ě ř í m 

na ten, pod-

le mě, pro vás nejtypič-

tější výrobek – pšenično-

-žitný chleba. Kolik jich 

denně upečete?

To je různé, každý den se 
nějak liší. Týdně je bývá prů-
měrně dvě stě kusů.

Jak odhadujete množ-

ství, na které zadělat?

Podle objednávek, počasí 
a křišťálové koule (smích). 
Odhadujeme skutečně kom-
binací všech tří zmíněných 
metod. Není to lehké, a ne 
vždy se to povede. Někdy 
něco zbyde, někdy se naopak 
stane, že už dopoledne nemá-
me co prodávat (smích). Jeli-
kož je naší zásadou prodávat 
pečivo absolutně čerstvé, 
případnými přebytky buď 
pohostíme děti z chlumské 
školní družiny anebo je od-
vezeme do dětského domova 
do Sedlce, kde pracuje moje 
kamarádka.

Lidé
Začínala si sama s man-

želem. Kolik máš nyní za-

městnanců?

Začínala jsem sama 
s nyní již bývalým manže-
lem a s kamarádkou Danou 
Hořovskou jako brigádnicí. 
Manžel odešel, ale Danča 
vytrvala (smích). Danča je 
s námi od samého začátku. 
Paradoxně nebyla nikdy 

zaměstnankyní, na chodu 
se podílí jako brigádnice. 
Stálých zaměstnanců mám 
v současnosti šest, počet 
brigádníků kolísá. Jak se pe-
kárna a krámek rozšiřoval 
a vyvíjel, vyvíjely se i potře-
by na jeho provoz. Vznikla 
funkce provozní prodejny, 
kterou skvěle zastává už šest 
let naše Janinka Mašková. 
A pomáhají mi i mé dcery. 

Jak? 

Ta starší, pětadvacetiletá 
Anička, spíše na dálku. Se 
sociálními sítěmi a publici-
tou. Mladší, i když už také 
dospělá Bára, se zapojuje 
přímo do prodeje a praktic-
ky do všech činností.

A ty jsi velká šéfka a ří-

díš vše vpovzdálí, ne-li 

z přímo z pláže…

Já jsem náhradník pro 
všechny profese. Když ně-
kdo vypadne a není náhra-
dy, nastupuji já. Někdy jsem 
pekařka, jindy prodavačka, 
provozní nebo uklízečka. 
Koneckonců u nás umí 
všichni všechno. Jsme malý 
kolektiv a vypomáháme 
si, jak můžeme. S tou pláží 
ses přece jen maličko trefi -
la. Abych mohla fungovat, 
potřebuji takový svůj rituál. 
Mám na Oboze přes sezónu 
nastálo paddleboard. Jak 
mám volnou chvilku, zasko-
čím si tam projet se, zaplavat 
si a načerpat nové síly. Skvě-
lé je to hned po ránu, den mi 
pak přijde hezčí, přívětivěj-
ší. Práce jednodušší. 

Máš mezi zákazníky své 

stálice?

Jsou lidé, kteří si chodí 
kupovat náš chleba už léta. 
Jiný jednoduše nejedí. Pak 
je tu skupina věrných zá-
kazníků, kteří pravidelně 
navštěvují naši kavárnu 
a využívají ji k milým setká-
ním s přáteli. Veliký objem 
zákazníků tvoří, zejména 
v letní sezóně, rekreanti. 

Úspěchy a plány
Aleno, je to sedm let, co 

jsi se docela krátce po star-

tu svého podnikání umís-

tila za Středočeský kraj 

na třetí příčce prestižní 

soutěže Živnostník roku. 

Jak se ti podnikalo po ta-

kovém úspěchu? Splnila 

sis nějaké plány a cíle? 

Šlo to, myslím, dobře. Ná-

pady a plány, které jsem si 
vysnívala, jsem si postupně 
plnila a plním. Za tu dobu 
se podařilo rozjet vedle 
pekárny Vesnický krámek, 
kde prodáváme produkty 
lokálních výrobců a pěsti-
telů. Vyvinula se tak nějak 
sama od sebe i zmíněná 
kavárna. Vznikla z čekárny. 
Z jedné židle a stolku, kte-
rý jsme na krámek umísti-
li, aby měli kde zákazníci 
pohodlně počkat, když se 
třeba dopékal chleba. Letos 
by měl celý krámek s ka-
várnou dostat nový kabá-
tek. Po sezóně, na podzim 
a možná i v zimě, budeme 
kompletně rekonstruovat 
celou budovu.

Všechno to zní moc 

hezky. Vydala ses během 

své podnikatelské cesty 

i do nějaké slepé uličky?

Já na špatné věci asi rych-
le zapomínám anebo si je 
vůbec nechci připustit. Mám 
pocit, že kolem pekárny se 
dějí jen dobré věci.

Oslava 
Už deset let. To se musí 

pořádně oslavit!

Na třetí květnovou sobotu 
máme připravené Májové 
slavnosti. Bude to jarmark, 
jaký naši fanoušci již znají. 
Program však bude celoden-

ní a o poznání pestřejší. Slav-
nosti budou plné živé hudby, 
soutěží pro malé i velké, de-
gustací, různých řemeslných 
dílniček. Slosujeme také 
naše chlebové zákaznické 
kartičky. Máme připravenu 
i zajímavou besedu.

S kým? 

Navštíví nás křepenický 
rodák, můj kamarád, srdcař 
ekolog Lubor Křížek. Dlouho-
době se věnuje budování tůní 
a snaží se o přirozené zadržo-
vání vody v krajině. Je to také 
výškový lezec, neúnavně 
zpevňuje hnízda velkých ptá-
ků vysoko v korunách stro-
mů. Lubor ekologii nekáže, 
vykonává ji v praxi a dokáže 
o své snaze poutavě vyprávět 
a diskutovat. 

Určitě jste v programu 

mysleli i na děti, viď? 

Z Vysokého Chlumce při-
jede děti potěšit Kája Mařík 
s Kristýnou Peterkovou a je-
jich hudebním projektem 
Škola písničkou. Celý den 
vyvrcholí odpolední pro-
dukcí kapely Repete. Moc 
se na to těšíme!

To je hezký závěr, Ale-

no, ale přece jen, mám ješ-

tě jednu zásadní otázku. 

Jíš svůj chleba?

Jedině! Žitný, jezdí všu-
de se mnou.

Lucie Kakosová

Kolem pekárny se dějí jen dobré věci, míní Alena Kramešová. Již 10 let

TÉMA

Alena Kramešová s Danou Hořovskou (zleva) sto-
jí při sobě od samého začátku Alenina podnikání. 
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REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třice-

ti lety. Dnes vybíráme z devatenáctého čísla roku 

1994.

***
Ústav sociální péče v Kamýku nad Vltavou, posky-

tující péči dětem s kombinovanými vadami, rozšířil 
svou kapacitu na 25 míst a svůj provoz z týdenního 
a denního o celoroční. Nově byl také zajištěn svoz dětí 
do zařízení. 

***
Ústav památkové péče pro střední Čechy Praha 

vyjádřil nepříznivé stanovisko ke studii pro výstavbu 
v ulici 28. října v Sedlčanech. „Městské zastupitelstvo 

schválilo rozdělení tohoto území pro jednotlivé parce-

ly a jejich přidělení konkrétním budoucím investorům. 

Středočeští památkáři však iniciují změny, které nám ne-

jen nevyhovují, ale přímo s nimi nesouhlasíme. Největší 

vzájemné disproporce stanovisek vznikají ve vztahu 

ke změně regulační stavební čáry, tedy osazení objek-

tů do ulice. Tyto, a ještě i další skutečnosti musíme tedy 

znovu projednat, přizveme i středočeské památkáře 

a věřím, že dospějeme ke konečným a nerozporným zá-

věrům,“ vysvětloval starosta Sedlčan Jiří Burian. 
***

Svého znovuotevření se dočkal prodejní stánek bis-
tra Blesk na autobusovém nádraží v Sedlčanech. S roz-
šířeným sortimentem zboží zaměřeným nejen na ob-
čerstvení, ale i na prodej jízdenek a suvenýrů.

***
Lidí přespolních i místních, kteří se právě zdržovali 

v Sedlčanech, jsme se v polovině května před 30 lety 
ptali, co již mají zasazeno na svých zahrádkách: „Mám 

doma ředkvičky, kedlubny, měl jsem je rozeseté v paře-

ništi a teď jsem je sázel na záhon. Vylézá mi cibule. Zku-

sil jsem letos zasadit nějaké roubované okurky, na které 

jsem zvědav. Jsou prý roubované na dýni a mají být dost 

odolné.“ – „To víte, že mám už zaseto. Mrkev, petržel. 

Nasázený celer, cibuli. Ředkvičky a salát ze skleníku už 

sklízíme. Máme v něm už rajčata a rozsázené papriky.“ 

– „Mám cibuli, kedlubny, salát, celer. Už mám všechno 

venku na záhoně. Teď se špatně shání sadba. Dříve, jak 

sem do Sedlčan jezdili na trh zelináři, tak ti mívali všec-

ko. Dneska sadbu sháníte postupně a trvá dlouho, než 

opatříte všecko, co potřebujete.“              -mk-

Minulý týden jsme se 
hodně učili v lese. V pon-
dělí k nám přijely lesní 
pedagožky z Vojenských 
lesů a statků ČR, Lucie 
Lenghartová a Kristýna 
Brokešová. A ve čtvrtek 
jsme my vyrazili do Sva-
tého Jana za Miroslavem 
Votrubou a jeho dcerou 
Blankou. Oba dva dny 
nám přálo počasí, a tak 
jsme si vše užili na ma-
ximum. 

P o n d ě l n í  v ý p r a v a 
na Počepickou horu s Lu-
cií a Kristýnou začala pa-
vučinou přátelství. Tu už 
jsme znali ze třídy, když 
jsme ji tkali, abychom si 
uvědomili, co každý z nás 
do naší skupiny přiná-
ší. Tentokrát nás ta lesní 
vedla k pochopení, že vše 
je tu propojené a stejně 
důležité, i to, co nám při-
padá bezvýznamné. A po-
kud by nějaká část zmi-
zela, bude to mít dopad 
na celý ekosystém. 

Poté jsme se zaměři-
li na stromy. Poznávali 
jsme plody různých stro-
mů a povídali si o tom, 
jak semínka v krajině pu-
tují. Zopakovali jsme si, 
co lze vyčíst z letokruhů, 
které dřevo je jarní a kte-
ré letní, a zkusili si spočí-
tat stáří jednoho stromu. 
Malá březová polínka 
jsme na jedné straně po-
třeli jarem a z druhé 
do nich foukali, abychom 
zjistili, kudy proudí míza. 
Pro fouknout  špa l íček 
bylo náročné, ale všem 
se nám nakonec na konci 
dřívka objevily bublin-
ky dokazující existenci 
kanálků pro mízu – „žil“ 
stromů. Pak jsme si všim-
li již mrtvého pařezu, 
jehož dřevo nyní slouží 
jako domov pro jiné ži-
vočichy, pozorovali jsme 
hlavně pavouky. Sezná-
mili jsme se s různými 
typy kořenů: už víme, že 
existují kořeny kulovité, 
srdčité a talířové. Všech-
ny jsme si pomocí spada-
ných větví vymodelovali. 
A vůbec: jaké jsou funkce 
stromů a kořenů? 

Věnovali jsme se i zví-
řatům. Zkusili jsme si, jak 
se asi zvířata můžou cítit, 
když používají jiné smys-
ly než zrak: poslepu jsme 
v tichu klopýtali přes 
kořeny a snažili se do-
stat na určené místo. Pro 
nás je zrak většinou náš 
hlavní smysl, a tak to ne-
bylo úplně samozřejmé. 

Vytvářeli jsme i hnízda 
pro ptáčky. Pak z vajíček 
vyseděli mláďátka, krmi-
li je a učili létat. To nám 
šlo perfektně. Následoval 
zvířecí kvíz. To jsme se 
celkem zapotili. Doko-
nale jsme se ale uvolnili 
při hře na vlka, který loví 
myš. Ukázali jsme si také, 
jak se jelen opírá o paro-
hy, když chce spát. 

Nechyběla  k las ická 
Kimovka; práce ve skupi-
nách, kterou se stále ještě 
učíme; ochutnávání mla-
dých bukových listů (paní 
učitelka málem snědla 
velkou zelenou housen-
ku); pozorování vycpa-
nin, parohů, rohů, lebek, 
… a opakování toho, co se 
v lese smí a nesmí. Spoko-
jení jsme odešli do školy 
na oběd. 

Na pondělní expedici 
navázala exkurze do nád-
herného prostředí Polesí 
Svatý Jan. Upevnili jsme 
si spoustu informací, 
které jsme se dozvěděli 

na Počepické hoře. Ale 
dozvěděli se a zkusili si 
mnoho dalšího. Zahráli 
jsme si na různé dechové 
nástroje, které se použí-
vají při lovech, vyšplhali 
na posed. Tentokrát pro 
změnu ochutnali smr-
kové výhonky (a oproti 
těm bukovým nám moc 
nechutnaly) .  Udiveně 

jsme pozorovali lesníky 
při kácení stromů, jejich 
odvětvování, řezání a na-
kládání k odvozu z lesa. 
Jsou to profíci. Na zá-
kladně na nás čekala sku-
tečná hostina: špekáčky 
s topinkami, limonádou 
a sušenkou na závěr. Při 
procházce a plnění úkolů 
nám vyhládlo, a tak jsme 
se do všeho s chutí pus-
tili. Jen paní kuchařce 
jsme pak těžko vysvět-
lovali, proč si k jejímu 
výbornému guláši dává-
me jen jeden knedlík… 
(a jindy jich ti největší 
jedlíci spořádají třeba 
devět). Nakonec jsme se 
potěšili se zdejšími zví-
řatky. Prasetem Miri, ně-
kolika pejsky, a dokonce 
jsme se svezli i na koní-
kovi. Báječné. Než jsme 
odjeli, společně jsme si 
zazpívali. 

Děkujeme všem úžas-
ným lidem, kteří nás oba 
dva dny lesem provázeli. 

Kateřina Ahmad

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají vztah ke psaní 

a regionu. Naučíme vás základům žurnalistiky 

a budete publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou můžete 

dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225

Ž I V O T  V  P O Č E P I C K É  Š K O L E  ( 8 )

Učíme se v lese

Zkoumáme les bez pomoci zraku.

Stalo se před 
30 lety (14)
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SEDLČANY Nad kulturním 
domem se v úterý 7. květ-
na honily mraky, počasí 
nebylo příznivé, ale přesto 
v divadelním sále opět vy-
kvetla a zavoněla Sedlčan-
ská vonička. Tento tradiční 
jarní koncert, připravova-

ný sedlčanskou základní 
uměleckou školou a míst-
ními pěveckými sbory Zá-
boj a Zábojáček, odkazuje 
na název svazku bylin 
a květin, kterému kdysi 
lidé říkali vonička.

V úvodu programu se 
publikum, tvořící převáž-
ně rodiče a další blízcí 
př íbuzní účinkujících, 
prostřednictvím dvou 
mladých konferenciérek 
dozvědělo, že Sedlčan-
ská vonička je věnována 
sborovému, sólovému 
a komornímu zpěvu a že 
vystoupení připravili žáci 
a učitelé sedlčanské zá-
kladní umělecké školy 
a smíšený pěvecký sbor 
Záboj. „Všechna vystou-

pení, která dnes uvidíte, 

připravila Vladimíra Se-

verová, Šárka Hälbigová 

a Barbora Janská. Na kla-

vír účinkující doprovodí 

Martin Severa a Karel Hä-

lbig,“ sdělily publiku kon-
ferenciérky, a potom se již 
více než hodinu zpívalo 
a hrálo. 

Starší oddělení pěvec-
kého sboru Zábojáček, 
které tvoří děti ve věku 
do dvanácti let, předneslo 
mimo jiné skladby Prázd-
ninová nebo Broučkovská 
mazurka. A u broučků 
zůstalo i mladší oddělení 
Zábojáčku, které navště-
vují děti z prvních tříd 
základních škol. Zazpíva-
ly o mouše, o bleše, ale 
také o opici a o slepici. 
Na malé zpěváčky na-
vázal komorní sbor ZUŠ 
Sedlčany, který pod ve-
dením Šárky Hälbigové 
nastudoval pásmo lido-
vých písniček. Působi-
vá byla rovněž skladba 
Tráva z repertoáru Anety 
Langerové v podání Eliš-
ky Soukupové a Emílie 
Tomáškové, a nesmíme 

zapomenout na dva vstu-
py smíšeného pěveckého 
sboru Záboj. Druhý byl 
společně se všemi účin-
kujícími ve Hře o svaté 
Dorotě, která byla pro 
víru v Krista popravena 
začátkem čtvrtého století. 
Obecenstvo zaujaly neje-
nom pěvecké výkony, ale 
i pestrobarevné kostýmy 
účinkujících. Na rozlou-
čenou Záboj společně 
se Zábojáčkem přednesl 
trojhlasý swingový kánon 
s názvem Spring a spiritu-
ál Žízeň.

„Jsem absolutně nadše-

ný,“ řekl nám po skončení 
koncertu Vladimír Voráč, 
který v kulturním domě 
v minulosti uváděl nespo-
četné množství pěveckých 
a recitačních vystoupení. 
„Prožíval jsem teď ne zce-

la příjemné chvíle, a tento 

koncert mě doslova posta-

vil na nohy, a já jej budu 

všude chválit. Celý večer 

byl nádherně zkomponova-

ný a režijně připravený.“

Vladimíry Severové 
jsme se zeptali na Hru 
o svaté Dorotě, která byla 
vyvrcholením celého pro-
gramu. Dozvěděli jsme se, 
že poprvé ji Záboj se Zábo-
jáčkem a „zuškou“ uvedl již 
v roce 1998 a potom ještě 
zhruba čtyřikrát. „Moc mě 

těší, že dnes v této lidové hře 

účinkovaly děti maminek, 

které si na stejném místě 

kdysi ve stejném představení 

také zahrály,“ připomněla 
Vladimíra Severová a do-
plnila, že v současné době 
je připravován větší projekt 
o biskupu Hladovi, který 
působil v Obděnicích. „Pro-

to byly zkoušky rozděleny 

na vystoupení na Voničce 

a v Obděnicích. Cvičili jsme 

s dětmi také na víkendovém 

soustředění koncem dubna 

na Monínci. Kromě zkouše-

ní jsme se věnovali i turisti-

ce, výtvarné činnosti, hrám 

a plavání,“ uzavřela Vladi-
míra Severová.

David Myslikovjan

SEDLČANY Studio Dvojka 
pořádá v neděli 19. květ-
na od 9 hodin v hale GOA 
v Sedlčanech poslední le-
tošní republikový závod 
organizace Začni s mistry, 
na který je přihlášen re-
kordní počet kolem 700 
startujících.

Mezi nimi bude i řada 
závodnic z domácího klu-
bu, vedle dívek se před-
staví i nadějný Jonáš Groš, 
který startuje kariéru 
ve dvojici s Amálkou Ku-
báskovou v kategorii 6–8 

let. Své sestavy ukážou 
také dívky od 6 do 20 let 
a mimo soutěž vystoupí 
i nejúspěšnější současné 
reprezentantky Dvojky – 
Laura Kolková, Lucie Křiv-
ská a Veronika Šeráková, 
které letos soutěží v nej-
vyšších mezinárodních ka-
tegoriích.

Jde o jedinečnou pří-
ležitost vidět špičkový 
aerobik a podpořit zá-
vodn ice  v  úspěšném 
sedlčanském sportu. 

Alena Novotná

SEDLČANY Padesát závod-
ních dvojic ve sprintu, 
v dálce, hodu míčkem či 
vrhu koulí ze sebe vyda-
lo maximum v sobotu 11. 
května na 30. ročníku Ro-
dinného klání ZŠ Propoje-
ní na atletickém stadionu 
Taverny. 

Dvojice rodinných týmů 
závodily zvlášť, ale výsled-
ky se sčítaly. V klání zvítě-
zili Kuba Ješuta s taťkou 
Vojtěchem. Byla také de-
korována letošní deváťač-

ka Iva Voháňková, která 
nevynechala ani jeden 
ročník, závodila tedy pode-
váté. Dokonce byla uděle-
na cena fair play jednomu 
tatínkovi, který nechtěl 
kvůli přešlapu zapsat svůj 
jedenáctimetrový vrh kou-
lí. Každé dítě si kromě di-
plomu a výsledkové listiny 
vybralo jednu z různých 
cen, které připravila škola. 
Při závodě vládla pohodo-
vá a přátelská nálada.

-propoj-

Součástí Sedlčanské voničky 
byla Hra o svaté Dorotě 
v podání Záboje, Zábojáčku 
a hudebníků ze ZUŠ

Aerobik ovládne 
město

Závodnice studia Dvojka sbírají medaile už od útlého věku.

Palmu vítězství 
si z Rodinného 
klání odnesli Kuba 
a Vojta Ješutovi

Hra o svaté Dorotě je v podání Záboje, Zábojáčku a hudebníků ze 
ZUŠ Sedlčany uváděna již od roku 1998.
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SEDLČANY V Čajovně Ve dvo-
ře v Nádražní ulici se v pátek 
3. května konala prodejní vý-
stava zaměřená na typicky 
ekvádorská řemesla značky 
Ekvádor na dlani. Vystave-
ny byly pestrobarevné texti-
lie, utkané tkalci v Andách, 
například ponča, hamaky, 
nechyběly elegantní šály 
pašmíny, ale hlavní zaměření 
výstavy bylo na spirituální 
aplikace s takzvaným sva-
tým dřevem Palo Santo.

Návštěvníkům výstavy se 
věnovala Markéta Pišková 
z nedalekých Chotětic, která 
je propagátorkou Ekvádo-
ru a zdejších produktů. Její 
manžel je Ekvádorec a done-
dávna vyučoval španělštinu 
na sedlčanském gymnáziu. 
Markéta nám na výstavě od-
pověděla na několik otázek.

Můžete blíže představit 

Palo Santo?

Palo Santo je v češtině 
březule vonná. Je to zvlášt-
ní strom, který je ze stejné 
čeledě, jako jsou myrhov-
níky nebo kadidlovníky. 
Proto Palo Santo voní velmi 

podobně. Roste výhradně 
v Ekvádoru a v Peru, kon-
krétně v ekosystému, který 
se jmenuje suchý tropický 
les. Můj muž se zaměřuje 
na ochranu tohoto unikátní-
ho ekosystému na západním 
pobřeží Ekvádoru, konkrét-
ně působí v přírodní rezer-
vaci Cordillera del Bálsamo. 
Stromy Palo Santo potřebují 
ke svému životu sůl, kterou 
vstřebávají z moře a dokáží ji 
ve svém ‚těle‘ transformovat 
na překrásnou, až mystickou 
vůni. Tato pryskyřice pro-
chází celým stromem.

Jakým způsobem ji zís-

káváte?

Strom se nesmí podet-
nout, musí přirozeně pad-
nout. Je u něj velká para-
lela s člověkem, protože 
to může to být v různých 
fázích jeho života. Strom 
se začne naklánět k zemi 
a tímto nakláněním začne 
v sobě aktivovat uzrávání 
pryskyřice. Pokud by se 
podetnul, pryskyřice by 
se nerozvinula do náležité 
kvality a dřevo by nezíska-

lo svoji zvláštní vůni. Strom 
byl využíván již prapůvod-
ními obyvateli Ekvádoru 
pro své magické, očistné 
a léčebné účinky.

Čím konkrétně může 

Palo Santo člověku po-

moci?

Odedávna se používalo 
hlavně dřevo s pryskyřicí, 
které se parovodní destila-
cí dá zpracovat do podoby 
esenciálního oleje. Palo San-
to především funguje na udr-
žování vysokých vibrací, a je 
jedno, jestli ve formě vykuřo-
vadla nebo právě esenciální-
ho oleje. Palo Santo je dále 
vhodné na posílení imunity, 
zmírňuje stres, úzkost a po-
máhá při nespavosti. Slouží 
i na zahnání neštěstí nebo 
pohrom a odstraňuje otisky 
špatných energií. Začali jsme 
také vyrábět mýdla, která 
obsahují stoprocentní esen-
ciální olej. Člověk si používá-
ním Palo Santa kolem sebe 
vytvoří neviditelnou bariéru, 
která mu bude dobře sloužit 
v každodenním životě. Je to 
opravdu velmi mocný strom.

Co všechno ještě máte 

na výstavě v čajovně 

kromě textilií a výrobků 

z Palo Santa?

Jsou tady výrobky z oře-
chu tagua. Tento materiál 
je hodně podobný slonovi-
ně. Vystaveny jsou rovněž 
panamáky – ručně vyráběné 

klobouky z jednoho z typů 
palmy. Způsob tkaní těchto 
klobouků, které je tradičním 
ekvádorským řemeslem, je 
zapsán na seznamu UNESCO. 
Máme tady také praženou 
kávu a kakaové boby, fermen-
tované a sušené na slunci.

David Myslikovjan

Město si připíše do svého majetku kostelní hodiny. Patří muž již 131 let

si ji může přečíst v textech vyvěšených 

v předsíni kostela sv. Martina,“ říká his-
torik Tomáš Zouzal, který tam na tuto 
zmínku loni náhodně narazil. „Hodiny 

tehdy už několik měsíců nešly, a tak se 

nabízela otázka, komu vlastně dnes pa-

tří. Jsou farnosti, nebo stále náleží měs-

tu? Ptal jsem se farníků, duchovních 

i lidí z městského úřadu, ale jasnou 

odpověď nikdo neměl.“

Nastalo několikaměsíční pátrání, 
kdy historik doplňoval informace 
na základě archivních i součas-
ných materiálů, prohlídek hodino-
vého systému a vzpomínek růz-
ných pamětníků. Starosta města 
Ivan Janeček jej pověřil sestavením 
rešerše, která by k historii a otázce 
vlastnictví řekla více.

„Cílem rešerše byl výzkum histo-

rických souvislostí a majetkopráv-

ních vztahů, který by osvětlil otázku, 

kdo je, potažmo byl majitelem ho-

din, aby bylo následně možné tuto 

nejasnost rozřešit a vlastnictví jedno-

značně stanovit. Pátrání po přísluš-

ných zdrojích jsem vedl na různých 

místech a zejména v příbramském 

okresním archivu přineslo řadu za-

jímavých zjištění, mezi něž patřil 

nález fasciklu, který byl od konce 

19. století na sedlčanské radnici k ho-

dinám veden. Rozsah a ojedinělost 

nalezeného materiálu vedly k jeho 

podrobnému zpracování a doplnění 

o další zdroje,“ dodává historik.
Z výzkumu mimo jiné vyplynulo, 

že hodinový stroj je dílem slavného 

hodináře své doby Karla Adamce 
staršího, který stavěl hodiny nejen 
po celém Rakousku-Uhersku, ale 

i v zahraničí a je také autorem orlo-
je v Litomyšli. Hodiny na kostele sv. 
Martina byly pořízeny rozhodnutím 
zastupitelstva v roce 1892, ale nejsou 
uvedeny v žádných současných in-
ventárních seznamech ani ve městě, 
ani ve farnosti. Chyba vznikla již kon-
cem 19. století, kdy si město hodiny 
nezapsalo do svého majetku. Jeho 
vlastnictví ale nikdo nezpochybňoval, 
město se staralo o údržbu a nataho-
vání stroje až do roku 2022, jen se po-
stupně zapomnělo, kdo je vlastníkem.

Na základě těchto zjištění se po-
čátkem tohoto roku rozeběhla jedná-
ní mezi radnicí a sedlčanskou farnos-
tí. Minulý měsíc rada města schválila 
společné prohlášení, jímž obě strany 
deklarují, že hodiny na kostele bez 
jakýchkoli pochybností patří městu 
Sedlčany. Nyní byla úmluva z farnos-
ti předána k souhlasu do vyšších pa-
ter církevní správy.

Hodiny byly instalovány v listo-
padu roku 1892 a v uplynulých 131 
letech o ně pečovala řada sedlčan-
ských hodinářů. Od devadesátých let 
až do roku 2022 zastával tuto službu 
letos osmdesátiletý Jaroslav Pospí-
šil, po jehož odchodu na odpočinek 
zůstaly hodiny stát. Počátkem roku 

2024, kdy se otázka vlastnictví již 
vyjasňovala, oslovil starosta Sedlčan 
Ivan Janeček administrátora farnosti 
Stanislava Glace a společně s Jarosla-
vem Pospíšilem vystoupali na věž. 
Administrátor se při této příležitosti 
starosty zeptal, zda se hodin ujímá, 
ten se vyslovil kladně a požádal Ja-
roslava Pospíšila o potřebné opravy. 
Jejich součástí bylo především vy-
jmutí krokového kola, které je dnes 
po vyčištění a výměně kolíčků jako 
nové. V současné době se opravuje 
ještě jedno kolo ozubené. Po vsazení 
obou a promazání stroje bude me-
chanismus opět dán do pohybu.

Historie hodin, kterou Tomáš 
Zouzal na žádost vedení města sesta-
vil a doprovodil řadou obrazových 
příloh, by mohla být v budoucnosti 
vydána jako samostatná brožura. 
Text je zároveň i vzpomínkou na ze-
snulého historika Jiřího Páva, který 
většinu profesního života věnoval 
právě Sedlčanům. Otázka dlouho 
jdoucích a nyní zastavených hodin 
se totiž shodou okolností a poněkud 
symbolicky staly posledním historic-
kým tématem, k jehož výzkumu svý-
mi znalostmi a vynikající pamětí Jiří 
Páv přispěl.           David Myslikovjan

Palo Santo je zvláštní a velmi mocný strom, říká 
propagátorka Ekvádoru Markéta Pišková

Markéta Pišková na své výstavě představila výrobky ze stromu 
Palo Santo.

Jaroslav Pospíšil na věži kostela svaté-
ho Martina s nejstarší součástí celého 
hodinového systému, kterou je cimbál 
z roku 1684.

Dokončení ze strany 1
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – muzeum
17. 5. Saša Niklíčková: Ve-

čer autorského šansonu

hudební večer při svíčkách 

s písničkářkou Sašou 

Niklíčkovou; 19:00

 Sedlčany – Pohoda club
17. 5. Oldies party

hraje DJ Sláva Bloch; 22:00

18. 5. Spring DnB Booster

hrají Dropamine Souls a DJ 

Kymyk; 22:00

 Sedlčany – Strnadovský 
mlýn
18. 5. Terapye rockem 

no. 46

rockový koncert; 17:00

 Sedlčany – kult. dům
20. 5. Čím dál tím víc

zajímavý koncert se zpě-

vačkou Dášou Zázvůrko-

vou, která zazpívá písně H. 

Hegerové; 19:30

 Kamýk nad Vltavou – 
louka
24., 25. 5. Zelesa Fest

hudební festival, vystoupí 

kapely Ohlašovna požáru, 

Skandální přirození, A bude 

hůř, E!E, The Fialky a další; 

18:00, 25. 5. od 10:00

 Počepice – kostel sv. 
Jana Křtitele
25. 5. Hudba pro zeď

benefi ční houslový a var-

hanní koncert, výtěžek 

bude použit na opravu 

hřbitovní zdi; 16:00

 Sedlčany – Červený 
Hrádek
25. 5. Mladota Ensemble 

Prague

tradiční koncert 58. ročníku 

hudebního festivalu Sukovy 

Sedlčany; 18:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Tušené netušené

výstava absolventů výtvar-

ného oboru ZUŠ Sedlčany

 Sedlčany – kult. dům
Splněný sen

výstava místní výtvarnice 

Dagmar Rábelové

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Eliška Junková

výstava věnovaná feno-

menální české závodnici 

ve vozech Bugatti; do 2. 6.

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Textury času

výstava olejomaleb Seana 

McAloruma; do 30. 6.

 Petrovice – Obecní 
knihovna
Fantom 50 let

výstava fotografi í z oslavy 

50 let milevské rockové 

legendy Fantom; do 31. 5.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů programu 

Architektura a stavitelství 

na ČVUT v Praze; do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í známých 

osobností z pohledu Štěpá-

na Luťanského; do 12. 6.

Říše divů

výstava výtvarné tvorby 

ZUŠ Votice; vernisáž 25. 4. 

17:00, výstava do 9. 6.

Historická rádia

výstava historických rádií 

ze sbírky Vlastivědného 

klubu Votice; do 31. 8.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
15. 5. První pomoc

beseda o první pomoci se 

záchranářkou Ivou Voháň-

kovou; 10:00

 Sedlčany – Čajovna 
Ve dvoře
17. 5. Homeopatie: Zá-

kladní principy

přednáška Františka Vostár-

ka o základních principech 

homeopatie; 18:30

 Drážkov – knihovna
17. 5. Motovýlet na Korsiku

beseda s Miroslavem Votru-

bou a promítání fotografi í 

z jeho motovýletu na Korsi-

ku; 19:00

 Sedlčany – muzeum
23. 5. Jiří Jiroušek a Voj-

těch Pavelčík: Staronová 

Vltava

unikátní společné promítá-

ní leteckých a historických 

fotografi í; 18:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
16. 5. Věc Makropolus

slavná Čapkova hra v po-

dání divadelního spolku 

Našlose; 19:30

19. 5. Lucerna

známou hru Aloise Jiráska 

uvádí Sokolská župa 

Blanická, věnováno XVII. 

všesokolskému sletu; 15:00

22. 5. Rok na vsi

klasická činohra z pera 

bratří Mrštíků v úpravě 

Miroslava Krobota; 19:30

28. 5. All Inclusive Bibione

nová divadelní show úspěš-

né české travesti show 

Techtle Mechtle; 19:30

 Votice – kino
19. 5. Kosí hnízdo

premiéra divadelního 

představení Ochotnického 

divadla Miličín; 19:00

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
25. 5. Brémští muzi-

kanti aneb Po dobrém 

do Brém

divadelní představení nejen 

pro děti uvádí Divadlo 

Navětvi; 16:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
25. 5. Pardon, pane pre-

miére (Co takhle ke zpo-

vědi…)

česká premiéra komedie 

s anglickým humorem a Pe-

trem Nárožným v hlavní 

roli; 19:00

 KINO

 Votice
15. 5. Domácí příšerky

animovaný dobrodružný 

fi lm; 17:00

16. 5. Opičí muž

americký akční thriller; 

20:00

23. 5. Duna: Část druhá

akční dobrodružné sci-fi ; 

20:00

29. 5. Garfi eld ve fi lmu

animovaná dobrodružná 

komedie; 17:00

 Sedlčany
17. 5. Manželé Stodolovi

česko-slovenské drama; 20:00

18. 5. Zakázaná touha

polské erotické drama; 20:00

19. 5. Domácí příšerky

ruský animovaný dobro-

družný fi lm; 15:00

24. 5. Jednou to bude 

všechno tvoje

švédská romantická kome-

die; 20:00

25. 5. Recept na štěstí

ukrajinská romantická 

komedie; 20:00

 Sedlec-Prčice
17. 5. Lítá v tom

česká romantická komedie; 

20:00

24. 5. Oppenheimer

historické životopisné 

drama; 20:00

 Štětkovice – u OÚ
24. 5. Letní kino: Prázd-

niny s broučkem

promítání nové české 

komedie; 21:00

 SPORT

 Sedlčany – park Háječek
15. 5. Jarní dětský cyk-

lokros

dětský cyklistický závod 

pro děti do 15 let; 16:30

 Sedlec-Prčice – Vítkovo 
náměstí
18. 5. Pochod Praha-Prčice

57. ročník oblíbeného turi-

stického pochodu s cílem 

v Prčici, trasy ze Sedlčan 

32 km, z Petrovic 30 km 

a další; 7:00

 Sedlčany – kotlina
18. 5. Rallycross + Au-

tocross

25. 5. Rallycross Cup

8:00

 Petrovice – hřiště
18. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Vysoký 

Chlumec; 17:00

19. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice – SK Olympie 

Dolní Břežany; 17:00

 Kosova Hora – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Krás-

ná Hora; 17:00

 Počepice – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Sokol Jesenice; 17:00

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol Sedlec-Prčice
19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – SK 

Votice; 17:00

26. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice 

B – TJ Sokol Kamýk nad 

Vltavou; 17:00

 Sedlčany – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – AFK 

Tuchlovice; 17:00

26. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – SK 

Petrovice; 17:00

 Dublovice – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – SK 

Klučenice; 17:00

26. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – TJ 

Spartak Rožmitál pod 

Třemšínem; 17:00

 Měšetice – louka u cyk-
lostezky
25. 5. Okrsková hasičská 

soutěž

soutěž v požárním sportu 

součástí oslav 120. výročí 

založení sboru SDH Měšeti-

ce; 10:00

 Vysoký Chlumec – hřiště
25. 5. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – TJ 

Sokol Dublovice; 17:00

 Sedlčany – nám. T. G. M.
26. 5. Sedlčanskem 

na kole aneb Vzhůru 

do pedálů

XVII. ročník zahájení cykli-

stické sezóny, rodinná trasa 

20 km, vytrvalostní trasa 

40 km; 13:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
26. 5. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Počepice; 17:00

 Jesenice – hřiště
26. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – TJ 

Sokol Nečín; 17:00

 OSTATNÍ

 Vrchotovy Janovice – 
zámek
14.–18. 5. Řetězové prová-

dění

28. ročník projektu, 

na zámku provádí žáci de-

vátých tříd 2. ZŠ Propojení; 

13:00–17:00

28. 5.–1. 6. Řetězové 

provádění
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

provádí žáci páté a osmé 

třídy ZŠ Vrchotovy Janovi-

ce; 9:00–17:00

 Sedlčany – knihovna
15. 5. Moje rodina

odpoledne věnované 

Mezinárodnímu dni rodiny, 

výtvarná dílna; 16:00

15., 22. 5. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

 Sedlčany – hvězdárna
17., 18., 24., 25. 5. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Svatý Jan
19. 5. Pouť

 Sedlčany – nám. T. G. M.
25. 5. Farmářské a řeme-

slné trhy

doprovodný program, živá 

hudba; 8:00–12:00

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
25. 5. Cesta do pohádky: 

Honza málem králem

dětský den ve Skanzenu, 

stanoviště s úkoly, promítá-

ní pohádky a další; 13:30

 Dublovice, Jesenice, 
Nedrahovice
26. 5. Pouť

 Votice – klášter
29. 5. Franz Kafka a ti 

PETROVICE  V  obřadní 
síni na zámečku v pátek 
10. května petrovická 
matrikářka Hana Šťastná 
přivítala rodiče pěti chla-
pečků a dvou holčiček. 
Následně starosta obce 
Pavel Kubíček uvedl no-
vorozené děti do života 

obce .  Rodiče  nových 
občánků se podepsali 
do pamětní knihy a pře-
vzali květiny a dárky 
pro děti. Program vítání 
občánků svým vystoupe-
ním zpestřily děti z ma-
teřské školky Čtyřlístek. 

Jana Motrincová

SEDLČANY Ve společen-
ském sále kulturního domu 
se v sobotu 11. května ko-
nal slavnostní večer při pří-
ležitosti zakončení nultého 
ročníku akce, která dostala 
název Sedlčanský festival 
amatérského a ochotnické-
ho divadla. Přehlídka byla 
zahájena v říjnu loňského 
roku a její závěrečná část 
je v programu festivalu 
ve čtvrtek 16. května, kdy 

sedlčanský divadelní spo-
lek Našlose uvede v kul-
turním domě hru podle 
předlohy Karla Čapka Věc 
Makropulos. 

Již uplynulou sobotu se 
ale ve společenském sále 
kromě zástupců Našlose, 
sešli členové i dalších sou-
borů, které v rámci festi-
valu v Sedlčanech svoji 
hru uvedly, aby obdrželi 
v upomínku pamětní list. 

Slavnostního večera se zú-
častnilo i několik dalších 
hostů. Byli jimi senátor 
Petr Štěpánek, starosta 
Sedlčan Ivan Janeček, he-
rec Marian Roden a scéná-
rista Miroslav Oupic. Ředi-
tel kulturního domu Martin 
Severa předával zástup-
cům spolků pamětní listy 
a upomínkové předměty. 

Jako první na pódium 
vystoupili členové diva-

delního spolku Zvonokap-
lička z Prosenické Lhoty, 
kteří obdrželi ještě jedno 
ocenění. Na uvedení jejich 
zpracování hry Lijavec 
z pera geniálního myslite-
le a vynálezce Járy Cimr-
mana a umělecké dvojice 
Smoljak–Svěrák, se totiž 
přišlo podívat 362 diváků, 
z nichž ti v prvních řa-
dách byli skutečně pokro-
peni deštěm. Tento počet 
návštěvníků na jediném 
představení byl na festiva-
lu rekordní. 

Z regionu se slavnost-
ního večera zúčastnili rov-
něž ochotníci z Petrovic, 
kteří v Sedlčanech uvedli 
satirickou komedii Ba-
cha, pojišťováci. Na otáz-
ku Jaroslava Repetného, 
jenž slavnostní večer mo-
deroval společně s Ivou 
Jírovcovou, kde všude 
na domácí scéně už hráli, 
odpověděli, že v novodo-
bé historii spolku to bylo 
na třech místech. V hospo-
dě, v místním kině, a nyní, 
po vybudování obecního 
domu, v jeho prostorách. 

Součástí festivalu byla 

také nedávno uvedená hra 
sedlčanských ochotníků 
Bez roucha, a rovněž i jejich 
kabaret, na kterém se popr-
vé ve své historii podíleli 
na domácí scéně společně 
s ochotnickým spolkem Tyl 
z Kutné Hory. Na sedlčan-
ských prknech v této sezó-
ně vystoupili dále ochotníci 
z Votic a Bechyně a dva 
spolky z Dobříše. 

„Všichni účastníci nul-

tého ročníku našeho fes-

tivalu, byli vyzváni, aby 

do prázdnin podali zprávu, 

zda se zúčastní i ročníku 

prvního, v jakém termínu 

a s jakou hrou,“ doplnil Ja-
roslav Repetný.

David Myslikovjan

Na závěrečném večírku se sešli účastníci 
Sedlčanského festivalu amatérského 
a ochotnického divadla

Moderátoři Jaroslav Repetný (vlevo) a Iva Jírovcová vyzpovídali v rámci slavnostního večera scénáris-
tu Miroslava Oupice, autora hry Bacha, pojišťováci.

Obchodní kancelář
Jindřiška Kolářová

poradenství 
v oblasti pojištění

Tel.: 776 850 100
Havlíčkova 705, Sedlčany

(ve zlatnictví u Pokorných)

Při vítání občánků opět 
převažovali chlapci

druzí

vzpomínkový večer k příle-

žitosti 100 let od úmrtí spiso-

vatele Franze Kafky; 19:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–18:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00
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SEDLČANY Podesáté se sešli 
v regionu majitelé škodovek 
z různých míst republiky, 
ale tentokrát ne v Radíči, 
jak tomu bylo v předešlých 
letech, ale v areálu na Mr-
skošovně v Sedlčanech. 
Program byl však v sobotu 
11. května stejný jako dříve. 
Opět se konala okružní jízda 
vozů s okřídleným šípem 
ve svém znaku a nechyběla 
ani jízda zručnosti, doved-
nostní soutěž, nebo divácká 
soutěž elegance.

Setkání přátel vozů znač-
ky Škoda pořádá sedlčanský 
Veterán klub, jehož prezi-
dent Pavel Chýle startoval 
účastníky srazu do okružní 
jízdy a po odbavení posled-
ního vozu nám odpověděl 
na několik otázek.

Proč jste hlavní pro-

gram setkání přátel ško-

dovek přemístili z Radíče 

na Mrskošovnu?

My jsme tuto akci převzali 
od radíčských hasičů, kteří 
pořádali první čtyři roční-
ky. Setkání přátel škodovek 
inicioval náš člen František 
Hurtík. Potom už hasiči 
do pořádání akce neměli 
chuť, takže František přišel 

za námi s tím, jestli bychom 
v této tradici nechtěli pokra-
čovat. Akci jsme převzali, 
dali ji naši ‚štábní kulturu‘ 
a nadále pokračovali v Ra-
díči. Líbilo se nám tam, ale 
začaly padat ze strany našich 
členů názory, že jsme sedl-
čanský klub, a tak jsme se 
domluvili s městem Sedlča-
ny na zapůjčení areálu v Luč-
ní ulici. Jsme velice rádi, že 
můžeme tento prostor, který 
je větší než v Radíči, vyu-
žít. Myslím si, že místo bylo 
dobře zvolené a že přesunu-
tí mělo svůj smysl, protože 
letos přijelo rekordních sto 
šedesát automobilů, zatímco 
v Radíči jsme jich měli kolem 
sto deseti. Mám obavy, že ta-
kové množství aut by se nám 
tam ani nevešlo. Dnes očeká-
váme na Mrskošovně také 
větší účast diváků. 

Odkud jsou účastníci 

vaší akce?

Hodně jich přijelo z Pra-
hy a okolí, další jsou z Nýřan, 
Poděbrad, Žďáru nad Sáza-
vou, Zruče, Uherského Bro-
du a z mnoha dalších míst.

Kolik kilometrů měla 

okružní jízda a kudy vedla 

její trasa?

Okružní jízda měla čtyři-
cet kilometrů a jezdci starto-
vali v krátkých intervalech 
přímo u vjezdu do areálu 
na Mrskošovně. Trasa ved-
la ze Sedlčan přes Rudolec, 
Jesenici, Doublovičky, Dob-
rošovice a Měšetice do Sedl-
ce-Prčice, potom se jelo 
na Sušetice, Veletín, Vratkov, 
Myslkov, Ředice a přes Lib-
čice, Nechvalice, Veselíčko, 
Rovinu a Libíň zpět do Sedl-
čan. Zastávka byla na náměs-
tí. Účastníci okružní jízdy se 

šli podívat do muzea, kde 
si prohlédli výstavu o auto-
mobilové závodnici Elišce 
Junkové, a také zde plnili 
dovednostní úkoly. Odpoled-

ne v areálu absolvovali jízdu 
zručnosti a další dovednost-
ní úkoly.

Pavla Chýleho doplnil ini-
ciátor tradice setkání přátel 
škodovek, který zavzpomí-
nal na začátky této motoris-
tické akce. 

„Na prvním ročníku bylo 

patnáct aut,“ řekl nám Fran-
tišek Hurtík. „Pavel Jícha 

vozil lidi po Radíči Škodou 

130 RS a já děti po parketě 

s felicií. O moc větší účast ne-

byla ani na druhém ročníku 

setkání přátel škodovek, bylo 

to jenom asi tak o pět aut, ale 

potom jich začalo jezdit už 

mnohem více.“

Setkání přátel škodovek, 

pořádané Veterán klubem 
Sedlčany, je zároveň me-
moriálem sedlčanského 
rodáka Antonína Dolejše, 
kterého rychlá kola pro-
vázela po celý život. Jeho 
tatínek provozoval v Sedl-
čanech povoznictví. Anto-
nín Dolejš už v padesátých 
letech trénoval s motocy-
klem v místech, kde později 
vznikla Sedlčanská kotlina. 
Na vybudované trati potom 
také závodil. Se soutěžním 
automobilem Škoda jezdil 

po celý svůj život. V závo-
dech dvacet let reprezento-
val Škodu Auto a v letech 
1975–1980 Barum Team. 

David Myslikovjan

SEDLČANY V areálu na Mrs-
košovně v Luční ulici v ne-
děli 12. května uspořádala 
sedlčanská nemocnice 
nejenom pro děti svých za-
městnanců, ale i pro všech-
ny další návštěvníky den 
plný her, který se po něko-
likaleté odmlce, způsobe-
né covidovými opatřeními, 
uskutečnil potřetí. Dříve se 
tato akce konala v rekre-
ačním středisku na Hulíně 
a nyní ji bylo možné navští-
vit v Sedlčanech, aby byla 
pro zájemce dostupnější.

„Termínově se nám dneš-

ní program sešel s Dnem 

matek a také s Dnem zdra-

votních sester, a tak jsme 

jej pojali nejenom jako dět-

ský den, ale i jako den pro 

naše zaměstnance a jejich 

příbuzné,“ řekl nám na Mr-
skošovně provozní ředitel 

sedlčanské nemocnice Fi-
lip Zítko. „Proto tady máme 

soutěže nejenom pro děti, 

ale i pro dospělé a celé ro-

diny. Už v dopoledních ho-

dinách jsme popřáli našim 

sestřičkám, které mají dnes 

službu a nemohou se tedy 

dnešního programu s námi 

účastnit. Přímo v nemocnici 

tak každá dostala svoji slu-

nečnici.“

Ke Dni matek měli or-
ganizátoř i  také př ímo 
na Mrskošovně připravené 
stanoviště, na kterém děti 

sázely kytky pro mamin-
ky, a při příležitosti Dne 
zdravotních sester dostala 
také každá přítomná ses-
třička od ředitele nemocni-
ce květinu. Pokud se týká 
soutěží a her, těch byla 
skutečně spousta. Zábavné 
bylo rodinné lyžování, kdy 
se vícečlenná rodina snaži-
la dostat na čas z jednoho 
bodu do druhého po tráv-
níku na dlouhých lyžích 
a za pomoci nikoliv hůlek, 
ale provázků. Hned vedle 
se konala soutěž o nejsil-
nějšího muže a ženu, ale 
pořadatelé to vymysleli 
tak, že měřili čas účast-
níkům tohoto klání, kdo 
z nich nejdéle vydrží mít 
dubovou basebalovou pál-
ku nataženou před sebou. 
„Rekord zatím držím já, 

protože jsem pálku udržel 

čtyři a půl minuty,“ pochlu-
bil se s úsměvem rozhodčí 
soubojů siláků Petr Nevli-
da. Na dalších stanovištích 
děti poznávaly jednotlivé 
druhy zeleniny, na obřích 
plyšových medvědech si 
vyzkoušely základy první 
pomoci, zahrály si kuželky, 
a jejich rodiče si mohli spo-
lečně se středověkým bo-
jovníkem vystřelit z luku. 

Všichni si mohli pro-
h lédnout  h i s tor i ckou 
sanitku, měli možnost ji 
porovnat s moderním sou-
časným sanitním vozem, 
a rovněž se mohli sezná-
mit s technikou a činností 
městské policie a hasičů. 
Vystaveny také byly tři 
driftovací speciály, které 
se účastní závodů řízeným 
smykem. 

David Myslikovjan

Dětský den, pořádaný nemocnicí, se nesl v duchu Dne 
matek a Dne zdravotních sester

Na setkání přátel škodovek na Mrskošovně byl 
k vidění rekordní počet automobilů

Na setkání přátel škodovek byly k vidění vozy z mnoha různých desetiletí.

Jízda na lyžích na trávníku nebyla snadná.
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26. kolo krajského 
přeboru
TJ Ligmet Milín – TJ Tatran 

Sedlčany 2:1 (1:0)

Branka Sedlčan: 53. M. Sirotek

26. kolo I. A třídy sk. A 
MSK Klecany 1921 – TJ So-

kol Sedlec-Prčice 5:1 (0:1)

Branka Sedlce-Prčice: 16. M. 
Kaňka

24. kolo I. B třídy sk. E 
SK Petrovice – FC Jílové 1:3 

(1:0)

Branka Petrovic: 41. M. Kicl
TJ Tatran Sedlčany B – TJ 

Sokol Nová Ves pod Pleší 

6:0 (5:0) 

Branky Sedlčan: 4. V. Lípa, 19. 
L. Matoušek, 27. (p) D. Pudil, 
32. R. Kvěch, 34. P. Lípa, 60. M. 
Barták

24. kolo okresního 
přeboru
TJ Sokol Dublovice – SK 

Třebsko 3:2 (1:1)

Branky Dublovic: 2. M. Chlas-
ták, 49. (p) P. Lengyel, 75. L. 
Bém

11. kolo III. třídy sk. B
TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Vltavan Borotice 

1:3 (1:3)

Branka Kamýku nad Vltavou: 
36. (p) M. Viskup 
TJ Sokol Sedlce-Prčice B – 

TJ Sokol Nečín 3:1 (1:1)

Branky Sedlce-Prčice: 19. R. 
Seidel, 69. a 78. M. Prchlík
TJ Nová Ves pod Pleší B – 

TJ Sokol Počepice 11:2 (4:0)

Branky Počepic: 67. P. Liš-
man, 75. V. Varga
TJ Vltavan Hřiměždice – TJ 

Krásná Hora 3:4 (2:2)

Branky Krásné Hory: 5. a 51. 
M. Kudrna, 54. M. Švec, 10. F. 
Kakeš
TJ Sokol Jesenice – SK Ko-

sova Hora 4:2 (3:1)

Branky: 29. M. Havel, 34. 
P. Brejla, 44. a 56. P. Čejda – 39. 
(p) M. Staněk, 63. D. Kopelent

13. kolo IV. třídy sk. B
TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou B – SK Velká Lečice 3:3 

(2:1) 

Branky Kamýku nad Vltavou: 
26. a 44. J. Dvořák, 66. L. Kujal
TJ Vltavan Hřiměždice B 

– SK Vysoký Chlumec 2:2 

(2:1) 

Branka Vysokého Chlumce: 
22. F. Hron, 84. D. Matucha

SK Přestavlky – TJ Sokol 

Dublovice B 2:5 (2:1)

Branky Dublovic: 32. a 76. V. 
Kopka, 61. V. Hodík, 67. T. Ma-
cháč, 90. J. Janda
SK Klučenice – SK Petrovi-

ce B 5:3 (2:1)

Branky: 4., 10. a 90. M. Mladý, 
53. a 57. J. Květ – 13. L. Stibor, 
70. (vl.) M. Zápotočný, 80. 
P. Peterka

24. kolo I. A třídy do-
rostenecké kategorie 
U19 sk. D
TJ Tatran Sedlčany – SK Ra-

pid Psáry 2:3 (1:2) 

Branky Sedlčan: 30. a 90. J. 
Pšenička
Sedlec-Prčice + Jesenice – 

Soběhrdy + Struhařov 1:0 

(1:0)

Branka Sedlce-Prčice + Jese-
nice: 42. V. Novák

24. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U15 sk. C 
SK Zeleneč – TJ Tatran 

Sedlčany 3:2 (2:1)

Branky Sedlčan: 32. (p) M. 
Haas, 56. D. Tinák

24. kolo I. A třídy 

žákovské kategorie 
U13 sk. C 
SK Zeleneč – TJ Tatran 

Sedlčany 0:4 (0:3)

Branky Sedlčan: 12. a 60. L. 
Kotrla, 20. F. Mácha, 32. M. 
Sůva

18. kolo okresního 
přeboru dorostu
Sedlec-Prčice/Jesenice B – 

Láz/Obecnice 0:3 (0:2)

Tatran Sedlčany B – Nový 

Knín/Nová Ves B 5:5 (2:3)

Branky Sedlčan: 5. M. Šamša, 
8. J. Pšenička, 44. D. Řezáč, 67. 
a 71. Š. Macháček

14. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 1.–8. místo, hráno 
ve středu 8. května 
SK Petrovice – SK Spartak 

Příbram 1:3 (0:3)

Branka Petrovic: 78. D. Turek
TJ Sokol Jesenice – MFK 

Dobříš B 2:4 (2:1)

Branky Jesenice: 11. J. Hájek, 
32. A. Jirásek

8. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 1.–8. místo 
SK Petrovice – TJ So-

kol Jesenice 1:4 (0:2)

Branky: 73. O. Korbel – 12. M. 
Hájek, 31. J. Polidar, 77. J. Teřl, 
79. A. Fišer 

14. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 9.–16. místo, hráno 
ve středu 8. května 
Dolní Hbity/Višňová – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou 

1:3 (0:2)

Branky Kamýku nad Vltavou: 
13. J. Kratochvíl, 29. a 78. M. 
Bartl

8. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 9.–16. místo 
Nová Ves/Nový Knín B – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou 

5:2 (2:0)

Branky Kamýku nad Vltavou: 
65. M. Tatoušek, 69. J. Fol-
brecht

6. kolo okresního 
poháru sk. D
TJ Sokol Nová Ves pod Pleší 

B – TJ Sokol Kamýk nad Vl-

tavou 11:2 (7:1)

Branky Kamýku nad Vltavou: 
17. M. Mašata, 84. L. Kujal                      

David Štverák

TJ Ligmet Milín – TJ Tatran 
Sedlčany 2:1 (1:0) 
MILÍN TJ Tatran Sedlčany zavítal ve 26. kole fotbalo-
vého krajského přeboru v sobotu 11. května k sou-
peři, který nejenže vede tabulku, ale má ve svém 
kádru i několik bývalých ligových hráčů. Tatran byl 
jediným soupeřem, který Milín dokázal v krajském 
přeboru na podzim porazit (4:0). Vítězstvím v sobot-
ním zápase by si Milín pojistil celkové první místo 
v tabulce a bez ohledu na další výsledky konkuren-
tů do konce sezóny by postoupil do divize.

Velké šance na obou stranách
Tatran odcestoval k derby bez tří ofenzivních hrá-

čů, a to Matěje Sochůrka, Ondřeje Štemberka a Ma-
těje Habarta. Od prvních minut měl sice domácí tým 
více ze hry, ale jeho snahu rozprášila pozorná a jistá 
hostující obrana. V 16. minutě po dobré kombinaci 
Milína na pravé straně přišel centr na přední tyč, míč 
změnil po teči dráhu, vznikla nebezpečná situace, 
ale brankář Filip Dřevojan byl připraven a zákrokem 
vyrazil míč na roh. V 19. minutě z levé strany roze-
hrával roh Michal Kdolský, na vápně vybídl ke stře-
le nepokrytého Marka Hanuše, ale míč z jeho kopač-
ky trefi l pouze domácího obránce. Ve 21. minutě se 
tak poprvé radovalo domácí publikum. Luboš Kunc 
si navedl míč na pravačku a střelou z 25 metrů trefi l 
přesně levý horní roh branky – 1:0. Hra se po bran-
ce příliš nezměnila. Domácí drželi míč na svých 
kopačkách a Tatran pozorně bránil. Ve 31. minutě 

to byl souboj dvou Marků, úspěšnější byl ten druhý, 
a to brankář Štěch, který Sirotkovu prudkou střelu 
vyrazil mimo tři tyče. Ve 39. minutě Ondřej Mazuch 
technickým obloučkem za obranu vybídl Stanislava 
Gabriela ke skórování, ten nelenil a pohotovou stře-
lou orazítkoval pravou tyč. Do konce prvního polo-
času mohlo být vyrovnáno. Po autu na pravé straně 
se míč vrátil k Hanušovi, který centrem na zadní tyč 
našel Františka Hofmana, ten prodloužil ještě míč 
na lépe postaveného Václava Lípu, jemuž chybělo 
jen pár centimetrů, aby trefi l prázdnou bránu. 

Vyrovnání viselo ve vzduchu
I přes poločasovou prohru Tatran neměnil taktiku 

hry a dál se hnal za vyrovnáním. Do první šance se 
ve druhé půli dostal Gabriel, jeho střelu na zadní tyč 
ale brankář Dřevojan vytěsnil na roh. V 53. minutě 
tak přišla vyrovnávající radost. Hanuš vyslal přesný 
centr na půlce připraveného Sirotka, který utekl do-
mácí hvězdné defenzivě a tváří v tvář překonal tech-
nickou střelou brankáře Štěcha – 1:1. Zmrazení větši-
ny domácích fanoušků na stadionu, na který si jich 
našlo cestu kolem tří stovek, trvalo jen dvě minuty. 
Po centru do vápna a šťastném odrazu se dostal míč 
ke Gabrielovi, který zblízka prostřelil Dřevojana – 
2:1. Tatran se od té doby tlačil za vyrovnáním, ale 
zároveň nechával otevřená okénka v obraně. V 66. 
minutě napálil svou levačkou míč z 20 metrů To-
máš Říha a jen těsně minul břevno domácí branky. 
Na druhé straně se v 79. minutě dostal do zakončení 
Václav Kadlec, brankář Dřevojan byl však připraven 

a jeho pokus vyrazil na roh. V poslední minutě se 
přece jen mohlo konat vyrovnání. Jaroslav Repetný 
odcentroval z pravé strany, míč propadl na Kdol-
ského, ten se sice dostal ke střele na zadní tyč, ale 
po složitějším zpracování a teči jednoho z obránců 
ztratila razanci a Štěch si s ní poradil.

Ohlas k utkání
Trenér Vlastimil Zelenka: „Podruhé jsme už Mi-

lín o body neobrali, ale za náš výkon se vůbec nemu-

síme stydět. Domácí si nemohli být až do úplného zá-

věru jisti bodovým ziskem a myslím, že jsme si jeden 

bodík zasloužili. Nastavená taktika se ukázala jako 

účinná a nám vyhovovalo, že domácí hráli fotbal. 

Až na pár situací fungovala výborně obrana a naše 

záloha měla poměrně dost prostoru pro kombinaci. 

Každou možnost jsme využívali k rychlým kontrům. 

Hlavní rozdíl byl v kvalitě zakončení. My jsme se do-

stali do minimálně stejného počtu nadějných situací, 

ale na šance se nehraje. Potěšující je naše bilance 

se suverénním vítězem přeboru. Ze čtyř ztracených 

bodů jsme mu vzali tři a z patnácti obdržených bra-

nek dostal Štěch hned třetinu od našich střelců.“

Sestava Tatranu: F. Dřevojan – Repetný, Novot-
ný, L. Brotánek, Hofman–Říha (87. Plesl), Hanuš, 
Kdolský, Kouklík (82. M. Krůta), Sirotek – V. Lípa (70. 
Schwarz).

Tatran je po 26. kole v tabulce na desátém mís-
tě s 34 body a skóre 49:48. Další utkání hraje doma 
v neděli 19. května od 17 hodin s Tuchlovicemi. 

David Štverák

Fotbalové víkendové výsledky regionálních družstev

Derby vyznělo těsně pro domácího lídra z Milína
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„Tři čtvrtě hodiny od Sedl-

ce k východu skrývá se 

za horou víska Mitrovi-

ce“, píše historik Antonín 
Norbert Vlasák ve svém 
spise Okres sedlecký 
z roku 1879. Slovem hora 
přitom označuje pás, kte-
rý bychom dnes nazvali 
nanejvýš kopcem, možná 
bychom řekli prostě jen 
za lesem. V tomto spise 
to není ojedinělá pasáž, 
na jiném místě napří-
klad čteme, že „Kvasejo-

vice jest vesnice hodinu 

od Sedlce v hornatém 

ústupku vzdálená“. Ano, 
Kvasejovice jsou polože-
né ve svahu, ale v „hor-
natém ústupku“? 

Vlasák není jediný, kdo 
líčí místní krajinu jinak, ja-
koby v jiném měřítku, než 
jak jsem zvyklý vnímat ji 
dnes já. Podobné pasáže 
najdeme například i v mo-
numentálním Habartově 
Sedlčansku, Sedlecku, 
Voticku ze třicátých let 
minulého století. Líčení 
krajiny starými historiky 
mi zprostředkovává úpl-
ně jiný prožitek míst, kte-
rá po léta důvěrně znám 
a která už tak plasticky, 
tak živě nevnímám. Jako 
kdyby mi před očima ob-
novovaly dávno zaniklou 
realitu, dávno zmizelou 
zemi, potopený světadíl. 
Paradoxně jako kdyby mi 
sto, stopadesát let staré 
texty nasazovaly trojroz-
měrné brýle a umožňo-
valy mi nahlížet prostor 
krajiny tak, jak já ho svým 
rutinním pohledem už ne-
vidím. S daleko větší citli-
vostí k jeho rozmanitosti, 
členitosti, hloubce.

Tomáš Míka Klein

I mně připadala jako logická vý-
hrada proti dani z nemovitosti 
– člověk si na svoje náklady 
pořizuje bydlení pro svoji rodi-
nu, ať už staví sám, nebo přes 
fi rmu, nakupuje a všechno je 
zdaněné DPH. To není malá 
částka. Na konci se šťastně na-
stěhuje a platí daň z nemovitos-
ti, pořízené ze zdaněného ma-
teriálu. Zdálo se logické, že to 
další vydání je jako trest za to, 
že se majitel o sebe a své blízké 
stará sám.

Daň z nemovitosti se 14 let 
neměnila, ale protože se vlád-
ním konsolidačním balíčkem 
z loňského roku cítily poškoze-
ny obce, bylo stanoveno zákon-
né zvýšení daně z nemovitosti 
v průměru o 80 %. Výpočet daně 
je ovlivňován nejen velikostí, ale 
také typem nemovitosti a lokali-

tou, kde se nemovitost nachází. 
Současně obce mohou využít 
možnosti a místním koefi cien-
tem v rozmezí 0,5 až 5 daň ještě 
zvýšit (nebo i snížit). 

Vloni v listopadu oznámil 
starosta Sedlčan Ivan Janeček 
ve zpravodaji Radnice, že za-
stupitelstvo odhlasovalo míst-
ní koefi cient daně z nemovi-
tého majetku ve výši 2. Město 
je stoprocentním příjemcem 
těchto peněz. Jde tedy o pří-
spěvek obyvatel do městské-
ho rozpočtu. Starosta se zavá-
zal dbát na to, aby se to lidem 
vrátilo při zvelebení města 
a příslušných osad. Pro tento 
rok by chtěl, aby byl výnos 
daně věnován na rekonstrukci 
polikliniky. Takto jistě nemusí-
me na tu daň nadávat.

Vladimír Roškot

To byla reakce majitele se-
znam.cz, Iva Lukačoviče, 
na příspěvek známého novi-
náře Miloše Čermáka na síti X. 
Sdílel v něm výsledky výzku-
mu slavné Stanfordské univer-
zity, která změřila, že pouhé 
1 % toxických uživatelů může 
za 74 % všech nenávistných ko-
mentářů na internetu. Dokonce 
pouhá desetina procenta těch 
největších idiotů vyprodukuje 
více než třetinu veškerého jedu 
v internetových diskusích.

Blokování komentářů je po-
užíváno stále častěji. Když pod 
každým seriózním sdělením 
najdete jen tunu odpadu, jakou 
to má přidanou hodnotu? To je 
skutečně lepší možnost komen-
tářů vypnout.

Je to potvrzení faktu, že po-
četně malá skupinka, řekněme 
„zvláštních lidí“, dokáže otrávit 
prostředí všem ostatním. Když 
si někdo neúspěchy ve svém 
životě kompenzuje nadáváním 
v internetových diskusích, je 
to zpravidla člověk, který má 
sakra hromadu volného času. 
Zbývajících 99 % lidí tolik času 
a nenávisti k dispozici nemá, 

a tak to v internetových disku-
sích vypadá jako den před kon-
cem světa. Všechno je špatně, 
všichni jsou špatně.

Izraelská zpěvačka postou-
pila do fi nále Eurovize. Dosta-
la překvapivé množství hlasů 
od mlčící většiny. Ve fi nále už 
nebodovala, ale přesto to bylo 
zajímavé symbolické vyjádře-
ní podpory. I lidé nelibující si 
v podobně obskurních soutěží 
si na síti X sdíleli postup, jak 
pro ni hlasovat.

Pět tisíc propalestinských 
demonstrantů oblehlo hotel 
v Malmö, kde byli soutěžící 
ubytovaní. Kvůli těmto laska-
vým lidem, kteří požadují mír, 
musela izraelská zpěvačka 
cestovat obklopená kordo-
nem těžkooděnců. Jinak by ji 
tito mírumilovní lidé láskypl-
ně rozsápali.

Ve Švédsku žije 10,5 milionu 
lidí. Agresivních aktivistů se se-
šlo 5 tisíc. Procenta zhruba od-
povídají stanfordské studii.

„Pro vítězství Zla stačí, aby 

dobří lidé nic nedělali“, řekl je-
den chytrý pán.

Bohumil Vohanka

Postupně chodí majitelům 
sedlčanských nemovitostí 
složenky od fi nančního úřa-
du s částkou k úhradě daně 
z nemovitosti za rok 2024. 
A většina občanů se diví. 
Zvýšení o 80 % je dáno da-
ňovým balíčkem, ale zdvoj-
násobení této částky je už 
jen díky schválení sedlčan-
ských zastupitelů (18 bylo 
pro, jenom jeden proti), 
kteří říkají „...jde o příspě-
vek majitele nemovitosti 
na správu města“. Však 
si každý může najít zápis 
z jednání zastupitelstva z 11. 
září 2023 a přečíst si o pro-
jednávání tohoto bodu. 

Zastupitelstvo ve zvy-
šování všeho, co může, 
tedy pokračuje. Po zvýšení 
vodného a stočného, odvo-
zu komunálního odpadu, 
přišlo i s velmi razantním 
zvýšením daně z nemovi-
tostí. Argument, že město 
potřebuje peníze, je přitom 
klasickým zaklínadlem. 
Kdo neví, tak jen doplním, 
že jeho rozpočet je někde 
kolem čtvrt miliardy korun 
a například vlastní správa 
města spolyká kolem 67 mil. 
Kč. Ostatně i zde, kdo má 
zájem, čísla si může ověřit 
na webovkách Městského 
úřadu Sedlčany. 

Ale zpět k dani z nemo-
vitostí. Jsou i města, která 
vlastní daň z nemovitostí 
nejen že se nezvyšovala, ale 
i snižovala. Prostě je to o slo-
žení zastupitelstva, o jeho 
vnímání situace ve městech 
a jeho přístupu ke svým 
voličům. Sedlčany nejen-
že stárnou, ale také počet 
občanů se snižuje. A že 
bychom byli nějak boha-
tým městem z hlediska zde 

žijících občanů, to si také 
nejsem jist. Takže si myslím, 
že zvyšování nákladů zdej-
ším občanům zastupiteli 
určitě přírůstek počtu oby-
vatel a jejich spokojenost 
nepřinese. Pokud je pouze 
jeden zastupitel proti tak 
razantnímu navýšení daně 
z nemovitostí (a všem musí 
být jasné, že to u nás postih-
ne prakticky každého), tak 
se to dá komentovat pouze 
klasickým rčením: „Co jsme 

si zvolili, to máme.“ 

Já jsem s rétorikou řady 
stejných zastupitelů bojoval 
již v minulém zastupitel-
stvu, tehdy například při 
debatách o navýšení vod-
ného a stočného. Ale proti 
názorům, že Sedlčaňáci 
na to mají, jsem díky slože-
ní zastupitelstva prohrával. 
A jak se zdá, nic se nezmě-
nilo. Ostatně, vždyť početná 
skupina zastupitelů rozho-
duje o směrování města již 
několik volebních období. 
Jen mě mrzí, že se nic ne-
mění, a to ani přes výhru 
Šance pro Sedlčany. Navíc 
byl to návrh právě Šance 
na znásobení základu daně 
z nemovitostí koefi cientem 
2. A to s argumentací, že pů-
jde řádově o stokoruny roč-
ně, a to prý není ekonomic-
ky nijak neúnosné. I to se 
dočtete v zápisu z předmět-
ného jednání zastupitelstva. 

A závěr? Co třeba mož-
nost, aby i zastupitelé pro-
citli a třeba pro rok 2025 
výši této daně pro všechny 
plátce daně z nemovitos-
tí, tedy pro místní občany, 
upravili – a to jejím sníže-
ním. A o nevybrané peníze 
zmenšili režii města.

Pavel Švagr

Z E 

Z Á P I S N Í K U 

( 1 1 )

Kouzlo 
starých 

dějepisců

N Á Z O R  B Ý V A L É H O 

S E D L Č A N S K É H O 

Z A S T U P I T E L E  P A V L A 

Š V A G R A

Zvyšování nákladů 
občanům přírůstek 

a spokojenost nepřinese

K O M E N T Á Ř

Blokovat, blokovat, blokovat

Z A M Y Š L E N Í

Příspěvek do městského rozpočtu
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